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Forbered virksomheden på 
endnu en corona-vinter  
Nøjagtig som sidste år på denne 
tid stiger smitte- og indlæggel-
sestallene på grund af coro-
na-pandemiens opblussen.  

Dermed stiger risiko-
en også for, at der bliver 
indført restriktioner, som 
eksempelvis begrænser 
forsamlingsfriheden, vores 
bevægelsesfrihed og ind- 
og udrejsemulighederne. 
Større sygdomsudbrud 
blandt medarbejderne, 
eller medarbejdernes 
børn, er også en reel 
risiko, som erhvervsli-
vet desværre må leve 
med de kommende 
måneder.   

Derfor opfordrer TEKNIQ Arbejdsgi-
verne medlemsvirksomhederne til at 
forberede sig på endnu en corona-vin-
ter og bruge de redskaber, der er, for at 
gardere sig mod de negative effekter af 
pandemien.  

TEKNIQ Arbejdsgiverne har via Dansk 
Arbejdsgiverforening (DA) – og et godt 
samarbejde med DI og Dansk Erhverv 
– presset på for, at arbejdsgiverne nu 
kan kræve, at deres medarbejdere viser 
et gyldigt coronapas, før de møder på 
arbejde. Da det ikke er lovligt at kræve, 
at medarbejderne bliver vaccineret, er 
coronapasset et vigtigt redskab, som kan 
skabe tryghed og sikre, at ikke-vaccine-
rede medarbejdere løbende bliver testet.  

TEKNIQ 
Arbejdsgiverne 
har også væ-

ret med til at 
sikre, at selv-
test kan sidestil-

les med coronapas 
for medlemsvirksom-

hederne. Det vil sige, at 
man som arbejdsgiver kan 

bede medarbejderne om at 
tage en COVID-19 selvtest, 

som kan erhverves for et be-
skedent beløb. Det er en god 
mulighed for hurtigt at afklare, 

om en medarbejder er smittet 
med corona, hvis vedkommen-

de føler sig småsyg eller har 

glemt sit coronapas.     
Du kan løbende 

orientere dig om ny 
lovgivning og nye restrikti-

oner i forbindelse med corona 
på tekniq.dk – og hvis du er i 

tvivl om, hvordan du håndterer 
en konkret situation, anbefaler jeg, 

at du altid kontakter TEKNIQ Arbejdsgi-
verne for at få råd og vejledning. 

Troels Blicher Danielsen, administrerende 
direktør, TEKNIQ Arbejdsgiverne
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Nemt gulvvarmesystem med den bedste rådgivning
Roth ClimaComfort® er en ideel og økonomisk løsning til nye installationer på eksisterende gulve. 
Roths effektive og gode service er afgørende for håndværkere i en travl tid.

Roth ClimaComfort® kan installeres under alle typer gulvbelægning, 
og gulvet kan tages i brug få timer efter, at håndværkerne er taget hjem.

Inden VVS’erne går i gang, har Roth beregnet og fremstillet tegninger 
af bl.a. placeringen af gulvvarmerørene i ’byggeklodserne’ og antallet 
af trådløse rumtermostater, der skal monteres.

Klaus Storm Pedersen var ikke i tvivl, da hans virksomhed, Albertslund 
VVS, fik til opgave at installere gulvvarme i hele stueetagen i en 45 år 
gammel villa i Smørum. Under det i alt knap 100 m2  gulvareal, der indgik 
i renoveringen, lå der allerede et lag isolering, og med et relativt plant 
betongulv var ClimaComfort® gulvvarmesystemet fra Roth det oplagte valg.
- Det er et virkeligt godt produkt til huse med eksisterende betongulve. For 

med en byggehøjde på kun ca. 17 mm slipper ejerne for både at skulle have 
hugget hele gulvet op og miste for meget loftshøjde. Roth ClimaComfort® 
bliver lagt direkte på betonunderlaget, og det er meget nemt at have med 
at gøre, siger Klaus Storm Pedersen. 

Selvklæbende plader af ren genbrugsplast 
Systemet fra Roth består af byggeklodslignende plader, der er fremstillet af 
genbrugsplast fra bl.a. vandflasker. Hvis gulvvarmen skal installeres på et 
betongulv, lægges plastpladerne med den selvklæbende bagside direkte på 
gulvet. Forinden har Roth dimensioneret projektet og fremstillet tegninger, 
som tydeligt angiver, hvor gulvvarmerørene skal placeres i ’byggeklods- 
erne’ og hvor mange kredse der skal monteres i hvert rum. Herefter bliver 
hele systemet forseglet med et tyndt lag flydespartel, og sidste trin er  

kundens valg af gulv-
belægning. Det kan 
være alt fra parket til 
fliser eller linoleum, 
og gulvet er klar til 
brug allerede efter  
få timer. 

- I Smørum valgte 
kunden klinke-
belægning til køkken, 
stue/alrum, forstue 
og bad, mens vi lagde 
trægulve på værelse 
og soveværelse.

Hvert rum har sin trådløse rumtermostat, der sender signaler til de motor-
ventiler, der styrer op- og nedlukningen af varmt centralvarmevand. Derfor 
kan man bruge Roth ClimaComfort® til flere typer gulvbelægning, selv om 
der er forskel på, hvor mange grader materialerne kan tåle. I og med at 
gulvvarmerørene 
ligger med kun 10 
cm’s mellemrum i 
systempladerne og 
tæt på overgulvet, 
får man hurtigt 
varmet et rum op 
til den ønskede 
temperatur, og sy-
stemet er en meget 
nem og økonomisk 
måde for husejerne 
at få gulvvarme 
på, forklarer Klaus 
Storm Pedersen. 

Altid god behandling 
Der er dog en lige så væsentlig årsag til, at det er netop Roths systemer, 
han anbefaler til sine kunder. 
- Hvis de spørger mig, så vælger jeg altid Roth, og det er på grund af den 

gode og effektive service, siger han og uddyber:
- Man får altid en god behandling i virksomheden. Når jeg henvender mig 

til Roth med et job, er de altid meget hurtige til at sige ja til at mødes hos 
kunden for at få set og planlagt opgaven. Og det efterfølgende arbejde med 
udfærdigelse af tegninger og den løbende rådgivning er også altid både 
hurtig, god og effektiv. Det betyder meget for mig. For vi arbejder jo i en 
branche, hvor vi alle sammen har temmelig travlt i øjeblikket, og det er 
vigtigt, at vi ikke skal gå og vente unødigt på at få løst vores opgaver.

Se mere på roth-danmark.dk
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”Fuskerne skal have med bøde-
blokken. Uden undtagelse. Af  
hensyn til sikkerheden og af hensyn 
til den fair konkurrence.” 

Edward Lorentzen, industrikonsulent i TEKNIQ Arbejdsgiverne, i 
Jern- & Maskinindustrien 

Danskere vil stoppe 
virus med teknologi
64 procent af danskerne svarer ja til, at flere skoler 
og institutioner bør have kontaktfrie installationer 
og bedre indeklima for at begrænse virusudbrud. Det 
viser en befolkningsundersøgelse, som YouGov har 
lavet for TEKNIQ Arbejdsgiverne. Kun 12 procent af 
de 2.000 adspurgte svarer nej, mens de resterende 
24 procent svarer ”ved ikke”.

Troels Blicher Danielsen, der er administrerende 
direktør i TEKNIQ Arbejdsgiverne, mener, det er 
sund fornuft at investere i teknologier, der begræn-
ser virusudbrud. 

– Der kan for eksempel være tale om sensorer til 
lys og toiletter, som i markant grad kan begrænse 
virusudbrud og generelt fremme sundheden. Det er 
teknologier, der allerede er på markedet, og som er 
klar til at blive taget i brug. Hvis man altså er klar til 
at kigge lidt længere ud i fremtiden, konstaterer han.

Hæder til 
Erik Lytzen

Installations-
virksomheden 
Erik Lytzen A/S 
er blevet kåret til 
”Årets Succes-
virksomhed” i 
Region Nord-

jylland. Erhvervsprisen, som 
Spar Nord og BDO står bag, 
bliver uddelt på baggrund af 
virksomhedernes præstatio-
ner de seneste fem år. I alt var 
200 nordjyske virksomheder 
indstillet til prisen. 

Beton-elefant til byggeriet
Concrete Elephant er navnet på en ny opfindelse fra 
landbrugsvirksomheden Fasterholt. Teknologi fra 
selvkørende vandingsanlæg bruges nu i en betonud-
lægger, der både reducerer nedslidning og sparer 
mandskab i byggeriet. 

Få hjælp til arbejds-
miljøet
Det er nu muligt at få gratis 
hjælp til at forbedre arbejds-
miljøet i virksomheden via 
BFA Bygge & Anlægs konsu-
lenttjeneste. Du kan bestille 
et besøg af tjenestens erfarne 
konsulenter på bfa-ba.dk/
konsulenttjenesten/.

Snart kan arbejdsgivere 
kræve coronapas

Temperatur-gymnastik er 
ingen garanti mod legionella

Små metalvirksomheder 
tjener mest

Det læser I på tekniq.dks nyhedssektion

Mest læste historier på tekniq.dk/nyhedssektioner/alle-nyheder i 
perioden 11. november til 19. november.
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Bevar friheden
– husk at sikre dig i tide

Book et møde på 
www.pfs.dk 

– eller ring på 
33 93 86 00

Som selvstændig 
bestemmer du selv 
– også hvornår du 
vil gå på pension

Få styr på dine forsikringer, 
mens du er rask, og begynd at 
spare op så tidligt som muligt.

 33 93 86 00   info@pfs.dk   Følg os på:



TEKNIQ Arbejdsgiverne i

I  M E D I E R N E
”Klimadagsordenen kræver langsigtede planer og målsætninger. Derfor skal 
politikerne turde gå væk fra “her og nu-tankegangen”, hvor man smækker 
skyklapperne på og fokuserer ensidigt på anlægspriserne, når der skal byg-
ges eller renoveres.”

Henrik Fugmann, formand for TEKNIQ Arbejdsgiverne, i Dagbladet Børsen
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Virksomheder har fået smag for støttepulje

Giga-underskud i Kiwa
I 2020 mistede Kiwa Inspecta, 
som certificerer byggestål, 
både akkreditering, trovær-
dighed og kunder. Nu viser 
regnskabet for 2020, at prisen 
også kan udregnes i kroner: 
Minus 24 millioner kroner på 
bundlinjen.  

Podcast til branchen 
TEKNIQ Arbejdsgivernes 
podcastserie gør dig klogere 
på emner som den gode lær-
lingeuddannelse, ansatte med 
handicap, timeregistrering og 
afskedigelse. Hver podcast 
varer cirka 20 minutter og kan 
findes på tekniq.dk.

Færre indbrud i  
varevogne 
I 2018 blev der anmeldt 5.697 
tyverier fra last- og varebiler. 
Det tal er faldet til 3.806 i 
2020, hvilket svarer til et fald 
på 33,2 procent over de tre 
år. Det viser en opgørelse, 
som Licitationen har lavet på 
baggrund af tal fra landets 
politikredse. 

Det er ikke kun varmepumper til private hjem, der 
bliver revet ned fra hylderne i øjeblikket. Virksom-

hederne har også fået mod på at lave flere 
energirenoveringer, viser tal fra Energisty-

relsen.
I den seneste ansøgningsrunde til Er-
hvervspuljen blev der ansøgt for cirka 

126 millioner kroner, hvilket er cirka 
tre gange så meget som ved forrige 
ansøgningsrunde.

Hos TEKNIQ Arbejdsgiverne glæder man sig over 
udviklingen.

- Vi har påtalt, at der var nogle besværligheder i 
ansøgningsprocessen – og dem er der blevet luget 
ud i. Samtidig får både installatører og virksomheder 
nu bedre mulighed for at planlægge energirenove-
ringen, da datoerne for næste års ansøgningsrunder 
allerede er meldt ud. Det er positivt, siger Carsten 
Essler Helmer, der er konsulent hos TEKNIQ  
Arbejdsgiverne.

DM i Skills til  
Fredericia
I 2023 bliver Fredericia vært 
for DM i Skills, hvilket er tred-
je gang. 2022-udgaven finder 
sted i Høng ved Kalundborg 
28. – 30. april. I år blev DM 
i Skills aflyst på grund af 
corona. 

procent af elvirksomhederne og 80,9 procent 
af vvs-virksomhederne havde overskud i 2019. 
Det viser TEKNIQ Arbejdsgivernes nyeste regn-
skabsanalyse, som kan findes på tekniq.dk. 

Ny pandelampe fra Milwaukee
Milwaukee har lanceret en USB-opladelig pandelampe, der giver en 
belysning på 450 lumen. Den er designet til brug både med eller uden 
sikkerhedshjelm og kan også afmonteres og benyttes som en magnetisk 
arbejdslampe. 



KONTAKT DIN LOKALE AO BUTIK ELLER SÆLGER FOR AT HØRE MERE 
ELLER GÅ IND PÅ AO.DK/AO365

SE HVOR 
  NEMT 
 DET ER 

Vi er glade for at kunne præsentere dig for AO365, som på en nem og 
enkel måde gør det muligt for dig, at hente dine varer - når det passer 
dig! Med AO365 har du nemlig adgang til din lokale AO-butik i alle 
døgnets 24 timer - 7 dage om ugen i alle årets 365 dage. 

VÆRSGOD!
HER ER DIN PERSONLIGE AO NØGLE
SÅ KAN DU HENTE DINE VARER I NÆRMESTE AO BUTIK 
– NÅR DET PASSER DIG!



Tekst: Michael Degn 
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Hjælpende hånd til den      grønne omstilling

Den grønne omstilling er brolagt med 
stigende krav om dokumentation. Det 
er nødvendigt, men er samtidig en tung 
administrativ opgave.

Derfor har TEKNIQ Arbejdsgiverne ind-
gået en samarbejdsaftale med Valified. 
Virksomheden står bag en digital plat-
form, der gør det nemmere at skaffe data 
samt måle, rapportere og dokumentere 
virksomhedens arbejde med den grønne 
omstilling. 

– Vi står over for en markant grøn 
omstilling af samfundet de næste 10 år. 
Hvis vi skal lykkes, er det afgørende, at 
TEKNIQ Arbejdsgivernes medlemmer har 
adgang til værktøjer, der gør det muligt at 
løfte opgaven kost-effektivt og samtidig 
skaber masser af forretningsværdi. Derfor 

OM VALIFIED
l  Valified er en digital platform, der samler virksomhedens bæredygtighedsdata, så de let kan rapporteres til  

myndigheder, kunder og andre interessenter. 

l  Platformen kan samtidig kaste lys over de områder, hvor virksomheden kan flytte sig for at få en endnu grønnere  
profil - og stå stærkt i konkurrencen.  

l  Den er stiftet i 2017 af Ørsted, PKA og KRING med det formål at accelerere grøn omstilling og konkurrencekraft  
i mindre og mellemstore virksomheder.

l  Valified er en sammentrækning af Validated & Qualified

Læs mere på valified.com
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Branchens virksomheder møder  
i stigende grad krav om at  
dokumentere deres grønne  
fodaftryk. Derfor har TEKNIQ  
Arbejdsgiverne indgået  
en aftale, der sikrer, at  
organisationens medlemmer 
kan minimere administrativt 
bøvl i forbindelse med  
dokumentationsarbejdet.

er vi meget glade for samarbejdsaftalen 
med Valified. Det er endnu et skridt i 
retning af at blive Danmarks grønne og 
digitale arbejdsgiverforening, siger Troels 
Blicher Danielsen, der er administrerende 
direktør i TEKNIQ Arbejdsgiverne.

Stigende krav fra kunderne
Virksomhederne møder i dag krav og 
ønsker fra kunder i industrien og bygge-
riet om at kunne dokumentere arbejdet 
med den grønne omstilling samt at 
kunne dokumentere deres CO2-aftryk. 
Nogle kunder ser også gerne, at TEKNIQ 
Arbejdsgivernes medlemmer skal kunne 
dokumentere, hvordan deres løsninger 
kan hjælpe med at nå målsætningen om 
at mindske udledningen af CO2 med 70 
procent i 2030. 

Det kender Lars Mejlby alt til som 
administrerende direktør i SIF Gruppen. 
Installationsvirksomheden bliver jævnligt 
mødt med krav fra kunder og bygherrer 
om dokumentation af bæredygtighed i 
deres materialevalg og som virksomhed. 

– Vi får en del forespørgsler fra 
især større kunder, der spørger til CSR 
(corporate social responsibility) og grøn 
omstilling. Det er naturligvis, fordi de får 
den slags spørgsmål i deres organisation, 
siger Lars Mejlby. 

Han nævner en konkret opgave for 
en stor medicinalvirksomhed, der endte 
med at blive et pilotprojekt. Undervejs 
kunne SIF-direktøren se, hvor vigtig 



Hjælpende hånd til den      grønne omstilling

dokumentationen er i et marked med 
stigende krav til bæredygtighed. Af 
samme grund er der brug for redskaber 
som Valified, der på overskuelig måde 
gør den komplicerede og tidskrævende 
dokumentation mere overskuelig og let 
at forstå efterfølgende. 

– Jo mere klart, vi kan kommunikere 
den del, jo større er sandsynligheden 
også for, at vi vinder udbud, siger Lars 
Mejlby.

Det handler så at sige om at ”gøre som 
man siger, og sige det, man gør”. Som 
virksomhed er man nødt til at fokusere 
både eksternt og internt, så man sikrer 
sig, at man som virksomhed også selv 
lever op til kravene om bæredygtighed. 
Til gengæld er der ifølge direktøren en 
gevinst at hente derude i form af vækst 
på bundlinjen. 

– Hvis man som virksomhed ikke 
forholder sig til bæredygtighed, så taber 
man markedsandele, siger Lars Mejlby. 

Han opfordrer derfor til, at alle 
virksomheder – store som små – gør 
sig erfaringer med dokumentation af 
bæredygtighedskrav. Det kan godt være, 
at man laver fejl, men så lærer man også 
noget af dem. Det vigtigste er at tage 
styringen på det selv, da udviklingen med 
tiden vil nå ud i alle hjørner af branchen 
– også til de mindre virksomheder. 

”Hvis man som  
virksomhed ikke  
forholder sig til bære- 
dygtighed, så taber  
man markedsandele.”

Lars Mejlby, administrerende 
 direktør, SIF Gruppen
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– Man kan starte i det små, og tro mig: 
Dine kunder kommer til at spørge til det. 
Og hvis de ikke gør det, så er det banken 
eller revisoren, der spørger. På den måde 
kommer alle til at forholde sig til det, så 
man kan lige så godt bruge det til noget 
godt for virksomheden, siger Lars Mejlby 
og uddyber:

– Både store og små tiltag tæller, men 
husk troværdigheden undervejs, siger 
direktøren.   

 

Mindre snak, mere handling
Når mange virksomheder i samme 
branche bruger den samme platform til 
rapportering om bæredygtighed og kli-
ma, skabes viden, som kan gøre os langt 
klogere på virksomhedernes indsats, og 
som yderligere kan kvalificere arbejdet 
med omstillingen. På denne måde ønsker 
TEKNIQ Arbejdsgiverne at gå forrest og 
arbejde konkret med, hvordan den grøn-
ne omstilling kan omsættes til konkret 
handling – som for eksempel sænkelse af 
energiforbruget. 

Kravene til omstilling vil være konstant 
stigende mange år frem, og Valifieds 
administrerende direktør, Lars Nymann 
Andersen, peger på, at tiden er inde til 
konkret handling.

– Løsningen på problemet er ikke 
endnu mere udvalgsarbejde. Det gælder 
om at komme i gang i praksis. Virksom-
heder på platformen høster allerede 
konkurrencefordele, fordi de kan vise, at 
de arbejder med omstilling og har styr på 
rapporteringen. Valified er en skalérbar 
og dynamisk løsning, som alle virksom-
heder kan få gavn af nu og her, og som 
er designet til nemt at imødekomme 
nuværende og fremtidige krav, siger Lars 
Nymann Andersen. l

”Vi er meget glade for 
samarbejdsaftalen med 
Valified. Det er endnu et 
skridt i retning af at 
blive Danmarks grønne 
og digitale arbejdsgiver-
forening.”

Troels Blicher Danielsen, administrerende 
direktør, TEKNIQ Arbejdsgiverne
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Funktionsafprøvning er nødvendig for at 
leve op til kravene i bygningsreglementet. 
Men reglerne er fyldt med uklarheder, som 
betyder, at installatørerne risikerer øko-
nomiske tab. Kravene bør defineres klart i 
udbudsmaterialet fra start, lyder det blandt 
andet fra Bygherreforeningen. 

El
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Den nye belysning er sat op og tilsluttet, 
men efter det praktiske arbejde er udført 
lurer det teoretiske arbejde i baghovedet. 
Funktionsafprøvning kan nemlig være 
en udfordring fyldt med målinger og 
uklarheder. 

– Hvis jeg skal bruge flere dage på at 
lave funktionsafprøvning, så ville det 
være bedre, hvis der var andre, som 
tog sig af det. Det kræver meget tid på 
kontoret for os mindre installatører, 
siger Morten Henriksen, der er autori-
seret elinstallatør i Henrik Larsen ApS i 
Hjørring. 

Med bygningsreglementet fra 2018 
blev der indført krav om funktionsaf-
prøvning af blandt andet belysning. På 
papiret giver det god mening at stille krav 
til det færdige produkt, men formulerin-
gerne i bygningsreglementet er så tilpas 
vage, at detaljerne i dokumentationskra-
vene får lov at blæse i vinden. Eksempel-
vis står der, at man ”anbefaler” en uvildig 
tredjepart til at stå for funktionsafprøv-
ningen, men det er ikke et krav. I praksis 
er det derfor ofte installatøren, der får 
opgaven. Her opstår næste udfordring 
hyppigt, for hvor mange målinger skal 
der egentlig til for at gøre det godt nok? 
Det kan være svært at gennemskue, da 
det i mange tilfælde ikke er klart define-
ret i udbudsmaterialet. 

– Jeg vil gerne have en skabelon, så 
jeg overholder kravene, men hverken 
laver for meget eller for lidt, siger Morten 
Henriksen. 

Den nordjyske installatør er ikke alene 
om den frustration, forklarer Mads Ris-
gaard Knudsen, der er teknisk konsulent i 
TEKNIQ Arbejdsgiverne. Han får løbende 
henvendelser fra medlemsvirksomheder, 
der er frustrerede over, at de skal lægge 
ekstratimer i funktionsafprøvning, som 
de måske ikke får tilstrækkelig betaling 
for. 

– For mange installatører ender det 
derfor med at blive en lidt træls opgave, 
da det er de færreste, der vil kunne løse 
opgaven og tjene penge på den samtidig, 
siger Mads Risgaard Knudsen. 

Det hænger sammen med, at luxme-
termålinger og kontrol af dagslysstyring 
foregår i arbejdsdagens ydertimer, og 
derefter kommer selve kontorarbejdet 
med at få data behandlet. 

Bygherrens ansvar
Selvom de nye krav til funktionsafprøv-
ning blev indført i 2017 med det nye 
bygningsreglement (BR18), så har der 
været en længere indfasning, hvor alle 
parter – fra installatører og rådgivere til 
bygningsejere og kommuner – har skullet 

vænne sig til det. Og der er stadig plads 
til forbedringer, lyder det fra Bygherre-
foreningen, som repræsenterer byg-
ningsejere landet over. Det er dem, der 
i sidste ende har ansvaret for at samle 
dokumentationen og sende den ind til 
kommunens sagsbehandlere, som skal 
sætte det sidste stempel, før bygningen 
har tilladelse til at blive brugt. 

– Det er vigtigt at både bygherre og 
rådgiver tager stilling til funktionsafprøv-
ningen og klart får defineret i udbuddet, 
hvad der skal afprøves, så installatørerne 
ved præcis, hvad der bliver testet på ef-
terfølgende. Det kan jo også være noget, 
der ligger ud over kravene i bygnings-
reglementet, siger Graves Simonsen, 
projektchef i Bygherreforeningen. 

Funktionsafprøvninger er i udgangs-
punktet en fordel, da der ifølge Bygher-
reforeningen tidligere var for mange 
eksempler på installationer, som ikke 
levede op til forventningerne, når de blev 
afleveret. Til gengæld skal der ud over 
kravene i udbudsmaterialet også være 
mere fokus på den efterfølgende drift. 

– Det er vidt forskelligt, hvordan det 
bliver håndteret i forhold til at samtænke 
driften og opfyldelsen af kravene. Nogen 

vil givetvis aldrig kigge i dokumentati-
onen men tage det udgangspunkt, at 
bygningsreglementet er overholdt, fordi 
det er det, de har købt. Det hele bygger 
på en vis form for tillid. Vi opfordrer dog 
altid vores medlemmer til at følge op på 
det i driften og bruge alle relevante data 
fra funktionsafprøvningen, siger Graves 
Simonsen. 

I sidste ende står kommunen tilbage 
som kransekagefigur på værket. Ofte er 
det netop blot en symbolsk handling, 
selvom kommunen skal give den endeli-
ge ibrugtagningstilladelse. Sagsbehand-
lerne skal blot sikre, at funktionsafprøv-
ningen er med i materialet, men skal i 
udgangspunktet ikke dykke ned i selve 
dokumentationen. 

– Ansvaret for kvaliteten af funktions- 
afprøvningerne ligger derfor hos bygher-
ren, men kommunen er forpligtet til at 
lave stikprøvekontroller i 10 procent af 
sagerne, siger Graves Simonsen. 

Hos Kommunernes Landsforening (KL) 
er udfordringerne med funktionsafprøv-
ning velkendte. Selvom størstedelen af 
ansvaret i dag ligger hos bygherren, så er 
det stadig noget, der fylder hos kommu-
nerne. 
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– Vores fornemmelse er, at der sker en 
massiv overdokumentation, og at kom-
munerne får ekstremt mange henvendel-
ser, før de får et færdigt materiale fra byg-
herre og rådgiver, siger Mette Skovbjerg, 
der er chefkonsulent i KL. 

Den seneste version af bygningsregle-
mentet har skabt usikkerhed om kravene 
til dokumentation, og dertil kommer en 
øget dialog med byggeriets parter i løbet 
af sagsbehandlingen samt en generelt 
rødglødende byggebranche. Samlet set 
medvirker det til længere sagsbehand-
lingstider i kommunerne, forklarer chef-
konsulenten. 

– Det var faktisk først i januar 2020, at 
BR18 var fuldt indfaset, og allerede der 
kunne vi se, at det ville give længere sags-
behandlingstider, siger Mette Skovbjerg.

TEKNIQ Arbejdsgiverne har lavet ska-
beloner til installatørens dokumentation 
af funktionsprøvning, blandt andet til 
udførte belysningsinstallationer. Doku-
mentationen kan efterfølgende bruges af 
bygherre eller rådgiver ved færdigmelding 
til kommunen i henhold til bygningsreg-
lementet (BR18). l

Skabelonerne kan findes på tekniq.dk.

Med et nyt online-værktøj i hånden kan 
du planlægge din funktionsafprøvning 
hjemmefra og lette processen med at 
samle den nødvendige dokumentation til 
bygherren. 

Niko forsøger med det nye computer-
program at gøre det lettere for installatø-
rer og rådgivere at gennemføre funkti-
onsafprøvninger af belysningsanlæg. 

– Vi kunne høre på vores kunder, der 
installerer belysning, at de bliver mødt 
med krav om funktionsafprøvning, men 
ikke altid ved hvordan de skal gøre det, 
og hvad de skal dokumentere. Så får de 

Nyt program  
hjælper med 
dokumentationen
Niko har lanceret et nyt stykke software til at lette funk-
tionsafprøvningen. Det er ikke en tryllestav, der løser 
alle problemer, men det er et stort skridt i den rigtige 
retning, lyder vurderingen fra teknisk konsulent. 

en dårlig oplevelse, fordi de kommer til 
at bruge for meget tid eller ikke opfylder 
kravene, siger Michael Kjærgaard Hansen, 
product manager hos Niko. 

Den frustration skulle det nye program 
gerne gøre op med. Ved at uploade en 
plantegning over bygningen, kan instal-
latøren udpege hjemmefra, hvilke rum 
der skal funktionsafprøves. Så indtaster 
man måleresultaterne direkte i program-
met via en tablet på stedet, og herefter 
kan man validere resultaterne og endelig 
samle det hele i en rapport til bygherren.

– Vi vil med værktøjet samt præsen-

OM FUNKTIONSAFPRØVNING
Funktionsafprøvning af blandt andet belysning blev indført i bygningsreglementet i 
2017 (BR18) før ibrugtagning af en ejendom. 

Funktionsafprøvningen skal sikre, at belysningsanlægget overholder bygningsregle-
mentets krav til:
l	 Belysningsstyrke
l	 Dagslysstyring
l	 Bevægelsesmeldere
l	 Zoneopdeling

Det anbefales at bruge en uvildig tredjepart uden tilknytning til bygherre eller entre-
prenører. 

Derudover anbefales det at bruge en uddannet fagperson med måleteknisk viden og 
erfaring. 

Det er bygningsejerens ansvar at sikre, at bygningsreglementets krav er overholdt. 
Kommunen skal give den endelig tilladelse til ibrugtagning og blot sikre sig, at der er 
dokumentation for funktionsafprøvning. Kun ved stikprøvekontrol skal kommuner-
ne kontrollere selve dokumentationen. 

Læs mere på bygningsreglementet.dk
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Version 5
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& PLAY

tationer og webinarer forsøge at hjælpe 
både installatører og rådgivere med den 
her opgave. Første mål er at lave en rap-
port, der er god nok, og som kan udføres i 
praksis, siger Michael Kjærgaard Hansen. 

Programmet er bygget op omkring 
kravene i BR18 og standarden DS/EN 
12464-1. Det løser ikke alle problemer, 
men det er et stort skridt i den rigtige ret-
ning. Sådan lyder vurderingen fra Mads 
Risgaard, teknisk konsulent i TEKNIQ 
Arbejdsgiverne. 

– Det er en digitalisering og en lettelse 
af arbejdet for installatøren. Niko har 
taget første skridt på vejen, og jeg er 
spændt på at se, hvordan det udvikler sig, 
siger Mads Risgaard Knudsen. 

Han ser det som en forløber for en 
forbedret version, hvor langt flere data 
bliver indarbejdet i programmet. 

– I den nuværende version er der sta-
dig for meget tastearbejde. Det optimale 
for branchen ville være, hvis lysbereg-
ningerne allerede var i programmet, når 
man åbnede det, men det må så komme 
i en senere version, siger Mads Risgaard 
Knudsen.  l

DEN DIGITALE ASSISTENT 

Læs mere på niko.eu

Med programmet kan installatøren plan-
lægge funktionsafprøvningen hjemmefra 
ved at uploade plantegningen. 

Selve funktionsafprøvningens resultater 
taster installatøren ind på en tablet, og i 
sidste ende leverer programmet en færdig 
rapport. 
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Foto: NikoFUNKTIONSAFPRØVNING

Planlæg funktionsafprøvning hjemmefra: Upload en plantegning, inden du 
tager ud til bygningen. Udvælg rum, målepunkter og specificering af dags- 
lysstyring, zoneopdeling og bevægelsessensorer.

Tag ud til bygningen og gennemfør de planlagte målinger: Via en tablet kan 
du indtaste resultater og tilføje noter direkte i systemet.

Validér resultaterne: Vurdér måleresultaterne, og se om testkravene er  
opfyldt. 

Få rapport: Assistenten skaber en rapport med overblik over resultaterne og 
detaljerne i de udførte test. 
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Illustration: Lars AndersenKOMMUNIKATION

Kommunikér 
kedelige beskeder 
korrekt
– og styrk kunderelationen

Stigende efterspørgsel, mangel på arbejdskraft og  
en global forsyningskrise betyder, at installatørerne 
indimellem er tvunget til at orientere kunder om  
forsinkelser eller sige nej til opgaver. Er det muligt 
uden at skade relationen til kunden? Ja, lyder det fra 
to kommunikationseksperter, som opfordrer til ærlig  
og klar kundekommunikation i travle tider.

Installationsbranchen har genvundet det 
tabte efter coronakrisen, og i dag er få af 
branchens virksomheder plaget af slunk-
ne ordrebøger. Tværtimod har mange 
installationsvirksomheder svært ved at 
følge med efterspørgslen. 

De seneste tal fra Danmarks Statistik 
viser, at knap halvdelen af virksomheder-
ne inden for el, vvs og industri oplever, 
at deres aktivitet bliver begrænset af 
mangel på arbejdskraft. Og det er ikke 
blot manglen på hænder, der presser 
installationsbranchen. Også den øjeblik-
kelige, globale forsyningskrise skaber 
flaskehalse, som gør det svært at få varer 
hjem til tiden.

”Gør ondt helt ind i hjertet”
Hos den fynske installationsvirksomhed 
LINDE-EL mærker de også konsekven-
serne af den stigende mangel på varer og 

arbejdskraft. Knaphed på LED-armaturer, 
mikrochips til elektriske komponenter, 
HFI-relæer og specialiserede medar-
bejdere har tvunget virksomheden til at 
afvise både nye og gamle kunder.

– I april sagde vi nej til alle nye kunder, 
der kontaktede os, og i efteråret måtte vi 
afvise alle eksisterende privatkunder. Og 
det er faktisk det, der gør mest ondt: At 
skuffe kunder, som vi tidligere har løst 
opgaver for, og som er glade for os. Det 
gør ondt helt ind i hjertet, siger Jesper 
Timming, der er administrerende direk-
tør hos LINDE-EL. 

Frustrationen over knapheden på varer 
og hyppige forsinkelser af leverancer er 
tydelig at spore hos Jesper Timming. Han 
nævner en episode fra oktober i år, hvor 
han og tre medarbejdere skulle installere 
40 LED-armaturer i en lagerhal. Da varer-
ne blev leveret, var der kun 17 LED-ar-

maturer i alt. Resten af leveringen kom 
drypvis med fem styk ad gangen over de 
efterfølgende uger. 

– Pludselig havde en forholdsvis sim-
pel arbejdsopgave vokset sig langt større. 
Jeg blev jo nødt til at køre frem og tilbage 
til lageret, når jeg modtog nye armaturer. 
Og hver gang måtte jeg undskylde over 
for kunden, at arbejdet trak ud. Han tog 
det pænt, men det er jo en forbistret  
situation at stå i, siger Jesper Timming. 

”I april sagde vi nej til alle nye kunder, der kontaktede os,  
og i efteråret måtte vi afvise alle eksisterende privatkunder”

Jesper Timming, administrerende direktør, LINDE-EL
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Selvom det kan være fortvivlende at 
sige nej til kunder på grund af vareman-
gel eller mangel på arbejdskraft, er det 
det eneste rigtige at gøre, mener Jesper 
Timming. 

– Hvis vi tager opgaver ind, som det 
viser sig, vi ikke kan løse tilfredsstillende, 
bliver kunden forståeligt nok frustreret, 
og det kan i værste tilfælde skade vores 
brand. Derfor er det også bedre, at vi er 
åbne og ærlige om situationen og takker 
nej til opgaver og kommunikerer klart ud 
om lange ventetider, siger han

Spil med åbne kort
Spørger man kommunikationsekspert 
Sune Bjørnvig, der er partner i kommuni-
kationsbureauet Friday, har Jesper Tim-
ming fat i den lange ende. Alt for mange 
håndværkere tager sig ikke tid til at sætte 
kunderne ind i omstændighederne for, 
hvorfor en given opgave enten trækker 

i langdrag eller helt ender med at blive 
afvist. Men hvis man vil bevare den gode 
relation til sine kunder, er klar kommuni-
kation alfa og omega. 

– Mit råd er: Læg kortene på bordet og 
informer klart og tydeligt om, hvad der 
ligger til grund for forsinkelserne eller af-
slagene. At verden lige nu står i en større 
forsyningskrise, er jo ikke installatørernes 
ansvar, og det forstår kunderne godt. Men 
det kræver, at de bliver forklaret, hvordan 
tingene hænger sammen, siger han. 

Det værste, man kan gøre, er at ignore-
re kundernes henvendelser på grund af 
travlhed, slår Sune Bjørnvig fast. 

– Ikke-kommunikation er jo også 
kommunikation. Det er ikke en neutral 
handling at lade telefonen ringe eller lade 
en opgave glide flere uger over deadline 
uden at informere kunden om det. Det er 
en negativ handling, og en krænkelse af 

de forventninger kunden berettiget har til 
samarbejdet, siger han. 

Tavshed er ikke guld!
Susanne Lindø Grønbech er direktør hos 
kommunikationsbureauet Grønbech PR 
& kommunikation, der har mange års 
erfaring med virksomhedskommunikati-
on inden for blandt andet håndværker- og 
byggeribranchen. Hun er enig i, at tavshed 
i den grad ikke er guld, når det kommer til 
kundepleje. 

– Det er en rigtig dårlig strategi at 
ignorere kundehenvendelser på grund af 
travlhed. For man risikerer, at kunderne 
føler sig svigtet og forsømt af virksomhe-
den, og derfor ikke vender tilbage igen, 
når virksomheden måske ikke har så 
travlt, siger hun og fortsætter:
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– Jeg tror ikke, at forsinkelser eller 
prisstigninger er fuldstændig uacceptable 
for kunderne. De skal bare være forbe-
redt på, at de her ting kan opstå under-
vejs. Hvis kunden ikke har hørt noget fra 
installatøren og pludselig får en regning, 
der er flere tusinde kroner dyrere end 
aftalt på grund af prisstigninger på mate-
rialer, så har vi problemet. 

Susanne Lindø Grønbech og Sune 
Bjørnvig råder desuden virksomhederne 
til at være mere proaktive i deres kom-
munikation. Brug virksomhedens hjem-
meside og andre relevante kommunikati-
onskanaler til at informere kunderne om 
de udfordringer, der plager branchen lige 
nu. Hvis medarbejder- og materialeknap-
hed gør det svært at tage nye opgaver ind 
og færdiggøre projekter uden forsin-
kelser, så meld det klart og præcist ud i 
rigtig god tid, lyder opfordringen fra de to 
kommunikationsrådgivere. 

– Gode kunderelationer er baseret på 
tillid og åbenhed, og forholdet behøver 
ikke at lide et knæk, blot fordi man bliver 
nødt til at afvise et projekt. Så længe 
man løbende sørger for at holde kunden 
opdateret om situationen og tager sig tid 
til at ringe og fortælle om status på le-
veringer af materialer, vil relationen ikke 
lide overlast. Tværtimod vil den styrkes, 
fordi kunden føler sig hørt og respekteret, 
siger Sune Bjørnvig.

Er man en mindre virksomhed, der 
ikke har tid til at besvare alle telefonop-
kaldene i hverdagen, kan man med fordel 
outsource den del af arbejdsbyrden for få 
penge, siger Susanne Lindø Grønbech.

– Det koster ikke mere end nogle få 
hundrede kroner om måneden at videre-
stille sin telefon til et marketingsbureau, 
som tager sig af mistede opkald og for-
tæller kunden, at der er ventetid grundet 
forsinkelse på leverancerne, siger hun. 

Kend din målgruppe
En af de vigtigste regler inden for kom-
munikation er, at man skal være skarp 
på, hvem man kommunikerer til. Skal din 
kommunikation være effektiv, skal du 
tilpasse den til de målgrupper, du kom-
munikerer med, forklarer Susanne Lindø 
Grønbech. 

– Med nye kunder skal man være me-
get præcis i sin kommunikation. De har 
ikke det tilhørsforhold til virksomheden, 
som eksisterende kunder har. Derfor er 
det også sværere at få tilgivelse fra helt 
nye kunder, hvis man ikke får kommu-
nikeret ordentligt ud i tide, at en opgave 
trækker ud på grund af forsinkede leve-
rancer, siger hun. 

Så snart man får et opkald fra sin 
leverandør om status på leveringstiden af 
materialerne, så ring til kunden og opda-
ter dem om situationen. Hvad har forår-
saget forsinkelserne? Hvornår forventes 
projektet nu at komme i mål? Og hvordan 
kommer arbejdet til at skride fremad? 

– De spørgsmål sidder kunderne jo 
typisk med, og dem skal man sørge for 
at besvare. Og så er det vigtigt, at man 
ikke lover mere, end man kan holde. Hvis 
man siger til kunden, at han eller hun vil 
få en update på situationen om 14 dage, 
så ringer man inden de to uger er gået, 
også selvom der ikke er noget nyt at 
berette, siger Susanne Lindø Grønbech. 
Sune Bjørnvig supplerer:

– Det er min erfaring, at installatører 
ofte glemmer, at kunderne jo ikke ved, 
hvad virksomheden ved. Kunderne reg-
ner jo bare med, at opgaven bliver løst til 
tiden. Derfor er det også virksomhedens 
fornemmeste opgave at holde kunderne 
ajour hele tiden. Ellers risikerer man bare, 
at kunderne sidder tilbage med en sni-
gende fornemmelse af, at der bliver holdt 
noget skjult for dem, siger han. 

Med eksisterende kunder er klar 
kommunikation selvfølgelig også et 
kardinalpunkt. Forskellen er, at kunden 
allerede har opbygget et stærkt forhold 
til virksomheden og en række specifik-
ke medarbejdere. Og de særlige bånd 
skal man trække på, når man skal give 

kunden et afslag på en opgave eller 
kommunikere om store forsinkelser, siger 
Susanne Lindø Grønbech. 

– Den person i virksomheden, som 
har opbygget den stærkeste relation til 
kunden, skal selvfølgelig også være den, 
der tager den lidt ubehagelige snak om 
udsættelse eller decideret afvisning af et 
projekt, siger hun. 

Er kunden særlig vigtig for virksom-
heden, kan det godt betale sig at føre 
samtalen ansigt til ansigt, slår Susanne 
Lindø Grønbech fast:

– Det personlige fremmøde viser, at 
man tager problemerne og ikke mindst 
kunden meget seriøst. Hvis problemer 
bliver håndteret på en ordentlig, sober og 
tillidsvækkende måde, så glemmer vi jo 
ofte selve problemet og husker i stedet 
den gode håndtering. Og det er altså guld 
værd for enhver virksomhed. 

En investering i fremtiden
Hos LINDE-EL gør man en dyd ud af at 
håndtere problemerne – også selvom det 
betyder, at man bliver nødt til at sende 
gode kunder i armene på kollegaer. 

I løbet af efteråret har den fynske 
installationsvirksomhed henvist op mod 
10 kunder til andre installationsvirksom-
heder, fordi man ikke selv har haft tid til 
at løfte projekterne. 

– Hvis vi ikke har mulighed for at løse 
opgaven inden for kundens ønskede 
tidshorisont, så giver jeg dem kontaktop-
lysningerne på lokale installatører, som 
er dygtige. Og jeg siger altid til kunden, at 
vi er lige gode venner af den grund, siger 
Jesper Timming. 

Risikoen er selvfølgelig, at kunden i 
fremtiden foretrækker den nye virksom-
hed, men det er en chance, der er værd  
at tage, mener de to kommunikations-
rådgivere. 

– Hvis man har et rigtig godt forhold 
til sin kunde, bliver det ikke ødelagt 
ved at vise kunden videre til en kollega. 
Tværtimod styrker det forholdet, og de 
fleste kunder vil da uden tvivl også vende 
tilbage igen, siger Susanne Lindø.

Når du henviser en kunde til en anden 
virksomhed, stiger troværdigheden for 
dit eget brand betydeligt i kundens øjne. 
Og den investering kan vise sig at blive 
guld værd på længere sigt, forklarer Sune 
Bjørnvig. 

– At udvise overskud og agere uselvisk, 
når forretningen buldrer derudaf, og 
efterspørgslen er høj, styrker kun kun-
derelationerne. Den investering kommer 
retur, når tiderne på et tidspunkt måske 
skifter, og det begynder at tynde ud i 
ordrebøgerne, siger han. l

3 G O D E  R Å D

Industri & Installation 
# 2 · 2021 KOMMUNIKATION

Kommuniker klart og ærligt om 
forsinkelser, eller at du lige nu 
ikke har resurser til at løse en 
konkret opgave.

Hold kunden løbende opdateret 
om eventuelle forsinkelser og 
ignorer aldrig opkald fra kunden.

Vær ikke bange for at sende 
kunden videre til en anden virk-
somhed, hvis du ikke har tid til 
at løse en opgave. Det hæver din 
anseelse i kundens øjne. 
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Spørgsmål
En af vores svende mener, at han så vores lærling tage stoffer i 
middagspausen. Han synes også, at lærlingen virkede påvirket.

Vi har selvfølgelig en personalepolitik om, at medarbejderne 
ikke må tage stoffer, og vi vil ikke risikere, at han kører påvirket 
rundt i vores biler. Må vi kræve en test?

Svar
Det er en alvorlig mistanke, som I selvfølgelig skal forholde jer 
til.

Test af ansatte er en kontrolforanstaltning. Det betyder, at 
hvis I ønsker systematisk kontrol af medarbejdere, skal flere be-
tingelser opfyldes. Blandt andet at kontrollen skal varsles med 
seks uger. I jeres tilfælde er der dog ikke tale om en forebyggen-
de kontrol, men en kontrol på baggrund af en helt konkret og 
aktuel mistanke.

I 2011 fastslog Arbejdsretten, at man på baggrund af en kon-
kret og aktuel mistanke kunne teste en lærling for stofindtag. 
Kontrollen måtte dog ikke være krænkende, forvolde medarbej-

Må vi kræve narko-test af lærling?

skyttet, og det vil den normalt være, idet gruppetavlen og kablet 
frem til ladestanderen typisk er dobbeltisoleret.

Hvis ladestanderen indeholder en RCD, som fejlbeskytter 
tilslutningspunktet/stikforbindelsen, hvor kablet til opladning af 
el-bilen tilsluttes, så skal selve ladestanderen også være fejlbe-
skyttet – for eksempel ved at være dobbeltisoleret. Derudover 
skal RCD’en i ladestanderen være konstrueret efter kravene 
i én af de fire standarder, der er nævnt i kapitel 722 i DS/EN 
60364-serien; EN 61008-1, EN 61009-1, EN 60947-2 eller EN 
62423. Vær opmærksom på at nogle ladestandere, som indehol-
der en elektronisk monitorering af ladestrømmen, ikke lever op 
til indholdet i de nævnte standarder og dermed ikke kan gøre 
det ud for den krævede RCD.

I gruppetavlen, som er udgangspunktet for installationen til 
ladestanderen, skal der naturligvis stadig være en minikreds-
bryder (automatsikring) eller smeltesikring, som overstrømsbe-
skytter installationen.

Jesper Sandberg

Må RCD’en sidde i ladestanderen?

deren tab eller nævneværdig ulempe. Samtidig skulle den være 
saglig, rimeligt begrundet, have et fornuftigt formål og være 
proportionel. 

På baggrund af jeres helt konkrete og aktuelle iagttagelser, 
personalepolitikken og bekymringen for at lærlingen kører på-
virket rundt, synes betingelserne at være opfyldt. 

I skal dog sikre jer, at kontrollen af medarbejderen gennemfø-
res på en professionel måde. I arbejdsretssagen blev medarbej-
deren pålagt at tisse i en tilfældig spand. Dette er i strid med ret-
ningslinjerne for test, fordi det at tisse i en spand kan medføre 
fejlkilder. Vi anbefaler derfor, at I ved en konkret mistanke lader 
et professionelt personale, for eksempel et rusmiddelcenter, 
foretage testen under standardiserede procedurer. 

Medarbejderen kan sig nej til at lade sig teste. Det kan dog 
komme ham til skade, hvis I efterfølgende indleder en sag. 

Da der altid vil være tale om konkrete vurderinger, anbefaler 
vi, at I kontakter TEKNIQ Arbejdsgiverne for rådgivning, hvis I er 
i tvivl.

Randi Korff Bronée

Spørgsmål
Hvis en ladestander til opladning af en elbil har indbygget en 
RCD (fejlstrømsafbryder) – kan man så undlade den påkrævede, 
særskilte RCD i tavlen?

Svar
Ja, RCD’en i ladestanderen kan udgøre den krævede beskyttelse, 
hvis installationen frem til ladestanderen, og selve ladestande-
ren, lever op til følgende krav:

Installationen frem til og med ladestanderen skal være fejlbe-



 

Hvem ordner  
installationerne, 
hvis du bliver syg?

Med en sygedriftstabsforsikring får du fx dækket dine økonomiske tab 

Sygdom og uheld sker, når du mindst venter det. Lange sygemeldinger  

kan have alvorlige konsekvenser for din virksomheds økonomi og fremtid.  

Med en sygedriftstabsforsikring kan du slippe for bekymringen om, hvornår 

næste sygemelding rammer. Vi kan nemlig dække dine økonomiske tab, 

udgifterne til en vikar og kompensere dig for dit eget ekstraarbejde.

Læs mere på topdanmark.dk/sygedriftstab.
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Foto: Hovedstadens BeredskabABA

NY APP SPARER  
INSTALLATØRER FOR 
OCEANER AF TID
En nyudviklet app til servicering af ABA-anlæg sparer 
både installatører og beredskab for endeløse telefon-
køer.

Siden starten af oktober har blandt andre 
Kemp & Lauritzen testet en ny app til 
servicering af ABA-anlæg (Automatisk 
Brandalarmering). Få uger inde i forløbet 
er installationsvirksomheden ikke i tvivl 
om, at potentialet er enormt, når det 
gælder om at undgå unødig spildtid. 

– Teknikerne er meget tilfredse med at 
undgå at skulle vente på at servicemelde 
et anlæg, siger Jon Ambirk, serviceleder i 
Kemp & Lauritzen. 

Indtil nu har installatørerne ringet ind 
til Hovedstadens Beredskab i forbindelse 
med servicering af ABA-anlæg, så brand-
bilerne ikke bliver sendt af sted uden 
grund. Det trin kan de nu springe over 
ved at bruge appen i stedet for at hænge i 
en telefonkø. 

700 opkald om dagen
Det lyder måske ikke af meget, men med 
cirka 700 daglige opkald til Hovedstadens 
Beredskab om servicering af ABA-anlæg, 
er der oceaner af tid at spare for alle 
parter. Jon Ambirk forklarer, at der kan 
gå alt mellem fem minutter til op mod 
en halv time, før teknikeren kommer 
igennem telefonkøen. Cirka halvdelen af 
opkaldene går ifølge servicelederen igen-
nem efter omkring 10 minutter, men når 
serviceteknikerne hos Kemp & Lauritzen 
i gennemsnit foretager 500-600 opkald 
om måneden, bliver det til en del timer i 
sidste ende.  

– Det sparer os for en hulens masse 
tid, og alt i alt er det en win-win-løsning 
for alle parter, siger Jon Ambirk. 

Hovedstadens Beredskab bruger i 
omegnen af to årsværk på at besvare de 
mange henvendelser om ABA-anlæg. 
Af samme grund er der en gevinst for 
beredskabet, når de fremadrettet ikke 
skal bruge så meget krudt på den slags 
tidsrøvere. 

– Det er ikke sådan, at alle opkald 

forsvinder, men jeg vil tro, at det drejer 
sig om 2/3 af opkaldene, der bliver sparet 
væk, siger Tim Ole Simonsen, operati-
onschef og pressetalsmand i Hovedsta-
dens Beredskab. 

Han understreger, at det trods den nye 
app stadig er installatørens ansvar at sik-
re, at ABA-anlæggene er slået ordentligt 
til og fra i forbindelse med servicebesøg. 

App’en, der hedder ABAservice, bliver i 
øjeblikket testet hos 40 serviceteknikere 
fra Bravida, Kemp & Lauritzen, Dansk 
Sprinkler Teknik og Siemens. Fra decem-
ber er det meningen, at løsningen skal 
udbredes til alle 108 servicevirksomheder 
i hovedstaden. 

Ensartede betingelser
Der er ifølge Hovedstadens Beredskab 
ingen aktuelle planer om at udbre-
de løsningen til andre dele af landet. 
Samme melding kommer fra Danske 
Beredskaber, der er en sammenslutning 
af de danske, kommunale beredska-
ber. Til gengæld arbejder man på at få 
fælles retningslinjer for håndteringen af 
ABA-anlæg.

– Vi arbejder netop nu med at gøre 
håndteringen af ABA mere ensartet for 
både kunder og installatører. Vi er for 
eksempel ved at få nationale tilslutnings-
betingelser på plads, hvor de grundlæg-
gende tilslutningsvilkår er ensartede 
fra Skagen til Gedser, og det kun er 
mindre lokale afvigelser, man skal være 
opmærksom på, siger Bjarne Nigaard, 
sekretariatsleder i Danske Beredskaber.  l

ABA-app: Hovedstadens Beredskab har 
udviklet en app, som i øjeblikket er i sin 

testfase blandt installatørerne, der arbej-
der med servicering af ABA-anlæg. Det 

smarte er, at man med app’en kan spare 
en masse opkald til beredskabet. 
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Tekst: Jesper MelgaardSORT ARBEJDE

Kun hver tredje tager 
afstand fra sort arbejde
Mange boligejere har en afslappet holdning til håndværkerarbejde uden regning, 
viser en befolkningsundersøgelse fra TEKNIQ Arbejdsgiverne og YouGov.

Det sorte arbejde trives stadig i Dan-
mark. I hvert fald er det kun hver tredje 
boligejer, som tager afstand fra at få løst 
eksempelvis håndværksopgaver uden 
regning. I en ny befolkningsundersø-
gelse fra TEKNIQ Arbejdsgiverne svarer 
33 procent således, at de ikke ønsker at 
benytte sig af sort arbejde og heller ikke 
ønsker, at andre gør det.

Til sammenligning har 28 procent 
ingen problemer med selv at benytte 
sig af sort arbejde, mens yderligere 15 
procent svarer, at de ikke selv ønsker at 
benytte sort arbejde men ingen proble-
mer har med, at andre gør det.

Tallene giver anledning til panderyn-
ker hos TEKNIQ Arbejdsgiverne:

– Det er bekymrende, at så få danske 
boligejere tager klart afstand til det 
sorte arbejde – både når det gælder 
dem selv og naboen. Selvom der er en 
svag tendens til, at flere tager afstand 
fra sort arbejde, når vi sammenligner 
med undersøgelser fra tidligere år, så 
er der ikke nogen tvivl om, at det stadig 
florerer ude på villavejene, siger Maria 
Schougaard Berntsen, der er cheføko-

nom hos TEKNIQ Arbejdsgiverne. Hun 
minder om, at sort arbejde sjældent kan 
betale sig økonomisk.

– Man skal bare huske på, at den be-
sparelse, man opnår ved at få udført ar-
bejdet sort, kan være dyrt købt, hvis der 
går noget galt, og man så ikke har nogen 
garanti eller forsikring, som dækker. 
Samtidig er der ikke længere garanti 
for ordnede forhold i arbejdet, for når 
arbejdet er sort, så er fx overenskom-
stens regler pludselig også sat ud af spil, 
konstaterer cheføkonomen.

Udbredt problem
Undersøgelsen viser også, at 18 procent 
af boligejerne har fået udført sort hånd-
værksarbejde på deres bolig indenfor 
de seneste fem år én eller flere gange.

– Når næsten hver femte boligejer får 
udført sort arbejde, kan det eksempel-
vis betyde man får udført arbejde på 
el- eller vvs-installationerne af folk, der 
ikke har den nødvendige autorisation, 
og det er at spille hasard sikkerheden 
i eget hjem, siger Maria Schougaard 
Berntsen.

– Udover at det kan have negative 
konsekvenser for en selv, så har det 
også negative konsekvenser for hele 
samfundsøkonomien, fordi statskassen 
går glip af de skattebetalinger, vi burde 
få gavn af. Derfor kan TEKNIQ Arbejds-
giverne kun opfordre boligejerne til at 
følge reglerne og droppe brugen af sort 
arbejde. Det er langt mere trygt og beta-
ler sig i længden, opfordrer hun.  l

Ved ikkeØnsker ikke 
at besvare

Ønsker jeg ikke at 
benytte og ønsker 

heller ikke 
at andre gør

Ønsker ikke at 
benytte selv, 

men har
ingen problemer 

med at
andre gør

Det har jeg ingen 
problemer 

med at benytte

28%

15%

33%

8%
16%

Hvad er din holdning til sort arbejde generelt?

Sort arbejde? Tjah...

Ved ikkeØnsker ikke at 
oplyse

NejJa, �ere gangeJa, én gangJa

17%
8% 10%

77%

3% 3%

Har du fået udført sort håndværkerarbejde på din bolig 
inden for de seneste 5 år?

Så udbredt er det sorte arbejde
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”Det er bekymrende, at så få danske boligejere 
tager klart afstand til det sorte arbejde – både når 
det gælder dem selv og naboen.”

Maria Schougaard Berntsen, cheføkonom, TEKNIQ Arbejdsgiverne 
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Kilde: Befolkningsundersøgelse fra TEKNIQ Arbejdsgiverne og YouGov
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Inspira In-Wash® In-Tank®

Maksimal komfort og hygiejne, samt pladsbesparende 

installation uden inbygningscisterne

In-Wash® & In-Tank®

teknologi kombineret 
En helt ny måde og tænke duschtoiletter på

Roca forhandles i Danmark af LAUFEN Nordic A/S



Jysk installatør bruger en stigende del af arbejds- 
dagen på at skaffe de nødvendige materialer og er 
ofte tvunget til dyre nødløsninger. Han frygter nu,  
at det bliver overordentligt besværligt at skaffe  
varmepumper nok til kommende boligprojekter.

Ole skal  
skaffe 400 
varmepumper
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Inspira In-Wash® In-Tank®

Maksimal komfort og hygiejne, samt pladsbesparende 

installation uden inbygningscisterne

In-Wash® & In-Tank®

teknologi kombineret 
En helt ny måde og tænke duschtoiletter på

Roca forhandles i Danmark af LAUFEN Nordic A/S
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For Ole Bilstrup er arbejdsdagen fyldt 
med opkald i jagten på at skaffe blandt 
andet luft/vand-varmepumper nok til de 
mange boligbyggerier, som hans firma 
arbejder på. 

– Jeg bruger meget tid på kontoret i 
øjeblikket på at skaffe materialer. Man 
skal typisk kigge fem måneder længere 
frem og i hvert fald tre-fire måneder, 
hvilket vi jo aldrig har været vant til. 
Normalt har det været sådan, at hvis 
vi bare nåede at bestille inden klokken 
18, så kunne vi få det dagen efter, siger 
Ole Bilstrup, installatør og direktør i 
Brædstrup VVS Teknik mellem Horsens 
og Silkeborg.

Hans firma samarbejder med en række 
typehusfirmaer om installationsarbejdet. 
Det gælder blandt andet Milton Huse. 
Gennem det samarbejde har virksom-
heden stået for installationsarbejdet i 
cirka 150 huse på Sjælland. Ole Bilstrup 
er på besøg i et af dem uden for Roskilde, 
mens nogen af medarbejderne har travlt 
med at få gjort det sidste arbejde klar før 
indflytning. Her er det faktisk lykkedes at 
få en luft/vand-varmepumpe, men sådan 
går det desværre ikke altid, før husenes 
skal afleveres til ejerne. 

– Nogle gange har vi derfor været nødt 
til at sætte elkedler og varmtvandsbe-
holdere op som nødløsning og så skifte 
det igen senere. Problemet er bare, at det 
koster os penge, siger Ole Bilstrup. 

På jagt efter 400 pumper
Aben havner hos installatøren, som er 
bundet af et tilbud til bygherren med en 
konkret varmepumpe. Og selvom man 
kan lægge forbehold ind i kontrakterne, 
så er det ikke en løsning på alle proble-
mer, forklarer Ole Bilstrup. 

Nu gruer han for udsigterne til bolig-
projekterne, der er på bedding. Han skal 
skaffe 400 luft/vand-varmepumper til 
flere rækkehus-byggerier for Milton Huse 
i løbet af det næste halvandet års tid. 
Projektet er gået i gang og skal afleveres 
i midten af 2023, men han har ikke den 
store tiltro til, at markedet når at rette sig 
til den tid.   

– Vi har 400 huse med varmepumper i 

ordre, men vi ved ikke, om vi kan få dem, 
så vi bliver nødt til at tilbyde noget andet, 
siger Ole Bilstrup. 

Samtidig er det et problem for en min-
dre installationsvirksomhed som hans at 
have så mange varmepumper liggende 
på lager. 

– Derfor har jeg sagt, at bygherren må 
stille containere til rådighed, da jeg ikke 
har plads til så mange. Så er det også 
deres ansvar, indtil pumperne bliver 

V I R KS OM H E D S FA K TA
Navn: Brædstrup VVS Teknik.

Direktør: Ole Bilstrup. 

Medarbejdere: Cirka 50.

Omsætning: Cirka 100 millioner kroner årligt.

Ejerforhold: Ole Bilstrup (siden 1995). Medejer: Niels Krogh (siden 2017).

”Vi har 400 huse med varmepumper 
i ordre, men vi ved ikke, om vi kan få 
dem, så vi bliver nødt til at tilbyde  
noget andet.”

Ole Bilstrup, installatør og direktør, Brædstrup VVS Teknik 

installeret, siger Ole Bilstrup. 
Selv tror han først på en normalisering 

i markedet om et års tid. For han har 
svært ved at se, at det skulle ændre sig 
lynhurtigt, da efterspørgslen er bygget op 
gennem hele coronakrisen. Han begyn-
der så småt af skæve ned på armbånds-
uret, mens han fortæller, at han skal 
skynde sig tilbage mod Jylland igen. 

– Jeg skal jo nå at bestille varer inden 
klokken 18, siger han med et smil. l

400 x
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Installatørerne må væbne sig med 
tålmodighed, når de skal skaffe nye 
varmepumper til de mange kunder, der 
i øjeblikket efterspørger dem. Lagrene 
er gabende tomme, og efterspørgslen er 
så stor, at det svært af følge med, uanset 
hvem man spørger i forsyningskæden. 
En af dem er grossisten Brødrene A.O. 
Johansen

– Vi købte stort ind sidste år, fordi vi 
troede, at det boomede på det tidspunkt, 
men det er nu, det virkelig kommer. Det 
er ret vildt, da vi har solgt alt, siger Henrik 
Ortvald, indkøbschef på vvs-området hos 
grossisten Brødrene A.O. Johansen.  

Sådan var meldingen i begyndelsen af 
oktober, og halvanden måned senere er 
der ikke sket den store ændring på den 
front. Virksomheden arbejder stadig ben-
hårdt på at skaffe mest muligt hjem og 
har af samme grund skaffet noget ekstra 
lagerplads til varmepumper på centralla-
geret i Horsens. 

– Vi har lagt ordrer ind på ret store 
beløb hos Bosch og Vaillant til levering i 
løbet af vinteren, men det er svært at sige 
præcis, hvornår de kommer, da deres 
supply chain er meget udfordret, siger 
Henrik Ortvald.  

AO forhandler typisk luft/vand-varme-
pumper fra Bosch, Vaillant og Panasonic, 
men i øjeblikket er det ifølge indkøbsche-
fen kun sidstnævnte, der kan levere uden 
lang ventetid. 

– Jeg tror minimum, at vi skal hen i ef-
teråret næste år, før vi vil se, at markedet 
bliver mere normaliseret, siger Henrik 
Ortvald. 

Levering om seks måneder
Hos Bosch sætter forsyningskrisen sine 
tydelige spor i produktionsapparatet, 
men samtidig handler det også om en vis 
grad af rettidig omhu. 

– Vi har i lang tid opfordret til, at man 

skulle sørge for at få lagt ordrer ind. De 
grossister, der klarer sig godt nu, er dem, 
der har forstået alvoren og lagt bestil-
linger ind i tide, siger Jens Bredning, 
vicepræsident for den nordeuropæiske 
salgsafdeling i Bosch.  

Bosch har kørt med ventetider på fire 
til seks uger på nogle luft/vand-varme-
pumper på grund af forsyningskrisen, 
til trods for at produktionen i Sverige 
kører i døgndrift seks dage om ugen. Den 
seneste halvanden måned har dog været 
præget af udsving fra uge til uge. 

– Vi kører stadig med samme produkti-
on i Sverige, men det er ustabilt i forhold 
til at få komponenter. Mange gange er 
det enkelte dele, der mangler – et kabel 
eller en skrue for eksempel. Det er fru-
strerende, når vi ved, at vi kunne sælge 
mere, siger Jens Bredning.

Han er samtidig bestyrelsesmedlem 
i Varmepumpeindustrien, der er en 
producentforening, og har derfor et bredt 
indblik i branchen. Jens Bredning har 
hørt om forsinkelser på 20 uger for alle-
rede bekræftede ordrer, mens nye ordrer 

omvendt må vente op til et halvt år på 
levering. Efterspørgslen på varmepumper 
er enorm i hele Europa, og han ser tidligst 
en normalisering i markedet i midten af 
næste år – måske senere. 

– Det er meget svært at sige, men vi 
håber på, at vi har nået et mere normalt 
niveau forud for næste fyringssæson, 
hvor vi også kan begynde at producere til 
lager igen, siger Jens Bredning. 

Han refererer blandt andet til Sverige, 
hvor varmepumper længe har været 
flittigt brugt. Her er markedet i år steget 
med mere end 30 procent i forhold til 
samme tidspunkt sidste år. For Finland er 
der tale om stigning på 50 procent. 

– Det påvirker selvfølgelig også leve-
rancerne til Danmark, siger Jens Bred-
ning. 

Varmepumper solgt på forhånd
Hos vvs-grossisten Brødrene Dahl be-
kræfter kategorichef Morten Hatting den 
udlægning. Efterspørgslen er i top overalt 
i Europa, og når store lande som Frank-
rig og Tyskland rykker, så bliver et lille 
marked som det danske klemt. 

– Ventetiden er på to-tre måneder, 
uanset hvilken producent, der er tale om. 
Det er vel at mærke for ordrer, der alle-

Varmepumpe-mangel  
fortsætter langt ind i 2022
I alle dele af forsyningskæden er der i øjeblikket store problemer med at skaffe 
varmepumper nok til at mætte forbrugernes købelyst. Og udsigterne til bedring er 
desværre lange.

”Vi købte stort ind sidste år, fordi vi troede, at det 
boomede på det tidspunkt, men det er nu, det 
virkelig kommer. Det er ret vildt, da vi har solgt 
alt.”

Henrik Ortvald, indkøbschef på vvs-området, Brødrene A.O. Johansen
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rede er lagt ind. Vi får nye varmepumper 
ind hver uge, men de er også allerede 
solgt, siger Morten Hatting. 

Han oplever, at udviklingen er eskale-
ret hen over året, og nu er vi i de typiske 
”varmemåneder”, hvor mange bliver op-
mærksomme på deres varmekilde og får 
lyst til at skifte den ud. Det ønske er mere 
end svært at opfylde i øjeblikket.  

– Situationen er ikke kritisk for vores 
forretning, da vi får solgt en masse, men 
vi kan ikke følge med den efterspørgsel, 
der er i markedet, siger Morten Hatting, 
der heller ikke tror, at det bliver anderle-
des før til sommer. 

Lange udsigter til forbedringer
Forsyningskrisen kan komme til at 
vare lang tid, hvis man spørger Veltek. 
Brancheorganisationen har netop spurgt 
sine medlemsvirksomheder, der tæller 
en lang række producenter og leveran-
dører som eksempelvis ABB, Danfoss og 
Lemvigh-Müller. På tværs af forretnings-
områderne el, vvs, varme og ventilation 
svarer hele 87 procent, at de i øjeblikket 
er påvirket af ekstraordinære leverings-
problemer. Virksomhederne nævner især 
udfordringerne på produktionssiden, 
men en del betoner også den globale 
fragtsituation, der er en væsentlig flaske-
hals for at få varerne frem til de danske 
leverandører.

Veltek har også spurgt til, hvornår 
virksomhederne forventer, at situationen 
bliver mere normal. Her forventer knap 
en fjerdedel af virksomhederne, at der 
går mere end 12 måneder, mens knap 
halvdelen forventer, at der går mellem 
syv og 12 måneder. Kun fem procent  
mener, at krisen er ovre i løbet af de  
næste tre måneder. 

– Branchen er blevet sat på en svær 
opgave, og det gælder både leverandø-
rerne og installatørerne. Et godt råd til 
installatørerne er at bestille komponen-
terne hurtigst muligt – også selvom de 
først skal leveres og installeres længere 
ude i fremtiden. Det vil sige seks til 12 
måneder og måske endnu længere for 
særlige forretningskritiske komponenter. 
Personligt tror jeg ikke på, at leverance- 
situationen er ”normal” igen på alle 
områder om et år, siger Per Rømer Kofod, 
direktør i Veltek. 

Dertil kommer et ekstra benspænd på 
markedet for varmepumper, hvor der 
ved årsskiftet træder nye regler i kraft 
for brugen af kølemidler. Herefter vil det 
ikke længere være lovligt at importere, 
sælge og installere varmepumper, der 
overskrider den såkaldte fem tons-regel, 
som skal begrænse udledningen af CO2 
til atmosfæren. 

Det er typisk varmepumper som 
split-anlæg, der falder for de nye regler i 
F-gasbekendtgørelsen. Det vil presse var-
mepumpemarkedet yderligere, forklarer 
Per Rømer Kofod, der forventer, at 10-15 
procent af varmepumperne forsvinder 
fra markedet på grund af de nye regler. 

– Så hvis man synes, at det gør ondt 

nu, så gør det kun ekstra ondt med 
udsigten til, at dansk enegang i EU per 1. 
januar 2022 begrænser adgangen til var-
mepumper yderligere herhjemme, siger 
Per Rømer Kofod. 

Han betegner det som at træde på 
speederen med forskellige tilskudspuljer, 
der booster markedet, og så samtidig 
træde hårdt på speederen med danske 
særregler, der begrænser udbuddet 
endnu mere.

Tager tid at vende
TEKNIQ Arbejdsgiverne har løbende fulgt 
udviklingen, og der er ikke den store 
udsigt til væsentlige forbedringer. Alle 
brancher er ramt på produktionen på 
grund af manglen på materialer, viser 
statistikkerne fra Danmarks Statistik. 
Hver tredje vvs-virksomhed er ramt, 
men særligt hårdt ramt er metalindu-
strien, hvor 52 procent er påvirket, viser 
besvarelser fra 4. kvartal i år. For et år 
siden var ingen metalvirksomheder ramt 
på produktionen, og det er et meget godt 
billede på, hvor lang tid det tager at ven-
de udviklingen. 

– I begyndelsen har man kunnet 
trække på lagrene, men det kan man 
ikke mere, så udviklingen kommer med 
stor forsinkelse, siger Maria Schougaard 
Berntsen, der er cheføkonom i TEKNIQ 
Arbejdsgiverne. 

Derfor afhænger meget af de kommen-
de måneder, og om det lykkes at få mere 
styr på forsyningskæderne, hvor stigende 
fragtpriser også spiller en rolle, hvis man 
skal kunne gøre sig forhåbning om en 
normalisering i markedet om et års tid, 
forklarer cheføkonomen.  

– For virksomhederne betyder det 
derfor, at man kan blive nødt til at rykke 
planlagte opgaver. Man skal som virk-
somhed prøve at tænke over, hvor man 
er sårbar og forsøge at tage forbehold for 
det i sine kontrakter. Og endelig skal man 
huske at forklare kunden om de udfor-
dringer, man står i, siger Maria Schou-
gaard Berntsen. l
 

”Et godt råd til installatørerne er at bestille  
komponenterne hurtigst muligt – også selvom 
de først skal leveres og installeres længere ude 
i fremtiden. Det vil sige 6 seks til 12 måneder og 
måske endnu længere for særlige forretningskri-
tiske komponenter. ”

Per Rømer Kofod, direktør, Veltek

”Efterspørgslen er i top overalt i Europa, og når 
store lande som Frankrig og Tyskland rykker, så 
bliver et lille marked som det danske klemt. ”

Morten Hatting, kategorichef, Brødrene Dahl

FORSYNINGSKRISE



Læs mere på www.termix.dk eller ring på 97 14 14 44

Yder så meget.
Fylder så lidt 
Nu fås Termix VMTD Mini med  
indbygget blandekreds til projekter

Siden lanceringen af Termix VMTD Mini har den lille   
fjernvarmeunit med den store ydelse været et af de   
foretrukne valg til direkte forsyning af radiatoranlæg 
og brugsvand i byggeprojekter.

Med nyheden Termix VMTD Mini opbl. ISO får du alle   
de velkendte fordele fra den lille storsællert – plus en   
indbygget blandekreds. Foruden varmt brugsvand er  
Termix VMTD Mini opbl. ISO således udviklet til at forsyne  
boligens varmeanlæg. Effektivt, økonomisk og med et   
roligt flow i varmekredsen takket være den indbyggede   
differenstrykregulator.

Lille nyhed, store fordele:

  Brugsvand og blandekreds i én unit

  Kompakt og nem at montere

  Varmt brugsvand uden ventetid

  Minimalt varmetab og økonomisk drift

  Kan leveres med gulvvarmestyring

  Varmekreds med differenstrykregulator

  Trykudligningsventil kan indbygges

K VA L I T E T S LØ S N I N G E R  T I L  FJ E R N VA R M E

Termix VMTD Mini 
opbl. ISO opfylder 
isoleringskravene i DS452. 
Den veldesignede 
isolerigskappe og 
den gennemtænkte 
indretning af unitten  
gør den samtidig nem  
at montere og servicere.
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Derfor ringer kunden til 
netop dig

Kunde- 
tilfredshed i tal

Analyseinstituttet YouGov har undersøgt hvilke kriterier, husejerne lægger mest 
vægt på, når de skal vælge håndværker.

Det er guld værd, hvis privatkunderne 
er klar til at anbefale din virksomhed til 
familie eller venner, når en opgave er 
fuldført.

Udover klassiske kriterier som pris og 
kvalitet er ”anbefalinger fra andre” nemlig 
vigtigst, når kunderne skal beslutte sig for, 
hvilken virksomhed, der skal have ordren. 
Det viser en undersøgelse som YouGov 
har udarbejdet for TEKNIQ Arbejdsgiver-
ne.

Respondenterne er blevet spurgt ”Hvil-
ke andre kriterier (udover pris og kvalitet) 
har betydning for dig, når du vælger 
håndværker?”. Og her er topscoreren altså 
”Anbefalinger fra andre” skarpt forfulgt af 
”At håndværkeren har autorisation”, ”At 
jeg har benyttet håndværkeren tidligere” 
og ”At håndværkeren har garantiordning”.

Anbefalinger, kvalitet,  
sikkerhed
Resultatet af undersøgelsen rimer på 
det billede, TEKNIQ Arbejdsgiverne har 
af markedet, lyder det fra underdirektør 
Simon O. Rasmussen.

Hvad er vigtigst for dig, når du vælger en håndværker?
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Respondenter: 1.608

VVS Søberg indhenter systematisk data om kundernes 
tilfredshed. Tallene bliver bearbejdet og brugt internt 
til at gøre hver enkelt medarbejder dygtigere. 

Tekst: Lasse Andersen 
Foto: Maria Tuxen Hedegaard
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Hvilke andre kriterier har betydning for dig, når du skal vælge håndværker?  
Du kan markere flere svar
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håndværkeren tidligere

At håndværkeren har autorisation
 fx ved el- og vvs-arbejde

At jeg har hørt godt om 
håndværkeren fra andre

Respondenter: 1.608

Alle virksomheder vil gerne have glade 
kunder. Men hvordan sikrer man sig, 
at de rent faktisk er glade? Og kan man 
gøre dem endnu gladere? De spørgsmål 
har VVS Søberg arbejdet strategisk med 
i mere end et år. Virksomheden sender 
blandt andet en tilfredshedsundersøgel-
se til kunden sammen med fakturaen, 
når en opgave er afsluttet. Et af nøgle-
spørgsmålene i undersøgelsen er, om 
kunderne vil anbefale virksomheden til 
andre, fortæller Kristian Jensen (th.), der 
er divisionschef i virksomheden. 

– Det er tydeligt, at tryghed betyder 

meget for privatkunderne. De undersø-
ger virksomhederne grundigt og spørger 
venner og kollegaer til råds, om de kan 
anbefale en vvs’er eller kender til en 
konkret virksomhed i lokalområdet. Det 
betyder jo bare, at vi skal gøre alt, hvad 
vi kan for at gøre kundeoplevelsen god 
og tryg, så privatkunderne føler sig sikre, 
når de bruger os. Hvis det lykkedes, vil de 
også anbefale os, og dermed får vi nogle 
opgaver ”nemt”, siger Kristian Jensen.

Han er ikke overrasket over, at anmel-
delser på nettet, ifølge TEKNIQ Arbejds-
givernes undersøgelse (Se figur), har lidt 
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– Mund til mund-metoden er meget 
vigtig – også vigtigere end eksempelvis 
anmeldelser på nettet, som ellers har 
vundet frem de senere år. Samtidig er det 
positivt, at danske boligejerne har fokus 
på, at håndværkerne har den nødven-
dige autorisation. Det tolker vi som et 
klart signal om, at boligejerne prioriterer 
sikkerhed og kvalitet i arbejdet.

YouGov har i undersøgelsen også 

spurgt til, hvordan respondenterne ser 
specifikt på forholdet mellem pris og 
kvalitet. Her har kunderne et klart fokus 
på, at kvaliteten er i orden. 67 procent 
svarer, at netop arbejdets kvalitet er vig-
tigst, når man vælger håndværker. Kun 18 
procent peger på prisen.

– Boligejere vil kort sagt have arbejdet 
udført ordentligt og af en håndværker, de 
er trygge ved. Og så spiller prisen en lidt 

mindre rolle. Det understreger vigtighe-
den af, at håndværkerne udfører arbejdet 
i høj kvalitet, hver gang de er ude hos 
kunderne, siger Simon O. Rasmussen. l
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Divisionschef i VVS Søberg Kristian Jensen 
mener ikke, det er nok, at montørerne er 
teknisk dygtige, de skal også være høflige 
og velkommunikerende. 
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mindre betydning for de potentielle kunder 
end personlige anbefalinger.

– Hvis kunderne ikke kender nogen, der 
kan sige god for en virksomhed, læser de an-
meldelser på nettet. Og det er bestemt vigtigt 
at have gode anmeldelser, men eksempelvis 
Trustpilot er ikke lige så troværdig en kilde 
som en god ven, fordi det er et forum, der 
typisk bliver brugt til at skælde ud. Dermed 
bliver det et sted, hvor du finder de få util-
fredse kunder og ikke alle de glade, konstate-
rer Kristian Jensen.

Det faglige er ikke alt
I de tilfredshedsundersøgelser, som virksom-
heden beder kunderne om at udfylde, bliver 
der også stillet spørgsmål som: ”Ryddede vi 
op efter os under og efter udført arbejde”? 
og ”Fik du klar besked fra håndværkeren om, 
hvad der videre skulle ske i forløbet?”

Altså spørgsmål, som ikke handler om 
medarbejderens vvs-tekniske kompetencer, 
men mere om evnen til at fremstå høflig og 
velkommunikerende. De input drøfter 
virksomhedens afdelingsledere med de 
enkelte medarbejdere på interne møder. 

Og det er ifølge Kristian Jensen en meget 
effektiv metode, hvis man gerne vil sikre, 
at alle de brikker, der skaber den gode 
kundeoplevelse, bliver samlet ved hvert 
besøg.

– Det har en enorm værdi, at man 
i dialogen med medarbejderne kan 
synliggøre, hvor stor en forskel det gør, 
at vi er dygtige på alle parametre, når vi 
kommer i kundernes hjem. Det er ikke 
nok, at du vvs-fagligt er helt i top, hvis du 
vader ind med store sko på og smider dit 
beskidte værktøj over det hele. Den del 
bliver meget tydelig for medarbejderne, 
når vi snakker om spørgeskemaerne på 
evalueringsmøder. De bliver bevidste om, 
hvilken forskel det gør, og dermed bliver 
det nemmere at få dem til at forbedre 
deres adfærd, siger Kristian Jensen. 

Data fra de mange spørgeskema-
er bliver bearbejdet, så hver afdeling i 
virksomheden ved, hvad deres ”tilfreds-
hedsscore” er og internt kan konkurrere 
om at opnå det bedste resultat. Ved 
virksomhedens sommerfest blev der 
uddelt en præmie til den bedste afdeling 
og den afdeling, der havde forbedret sin 
score mest. Det har skabt en god energi 
i arbejdet med kundetilfredshed internt, 
selvom der var en vis skepsis i begyndel-
sen, forklarer Kristian Jensen:

– Der var flere, som var kritiske overfor 
projektet i starten og jeg fik kommentarer 
som ”skal vi nu til eksamen hver dag?”, 
men jeg føler, at vi er forbi modstanden, 
fordi alle godt kan se, at kundetilfredshed 
er så vigtigt, at vi skal kunne tale højt om 
det og løbende rette til, hvis vi ikke lever 
op til kundernes forventninger, konstate-
rer Kristian Jensen.  

23 procent af VVS Søbergs kunder 
tager sig tiden til at udfylde evalue-
ringsskemaer, efter de har haft besøg af 
virksomheden. l



www.unidrain.dk/glassline

N Y H E D 

G L A S S L I N E  B R U S E VÆ G  M E D  S O R T  R A M M E

En GlassLine designnyhed, der kan understrege en rå stemning eller bidrage med flotte kontraster  
i et badeværelse uanset stilen. Brusenichen etableres let og sikkert med ShowerLine afløbsarmatur 
samt monteringsrille lige til at sænke brusevæggen ned i samtidig med at den sættes fast på  
vægskinnen. En stærk og vådrumssikker løsning.

I n t e g r e r e t  
2 %  f a l d  

l e t t e r 
s t ø b n i n g

D e n  s o r t e  
r a m m e  s k j u l e r 

f l i s e k a n t e n
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Spørgsmål
En af vores vvs-montører oplyste mandag morgen, at hans 
7-årige søn havde været syg hele weekenden og fortsat var det. 
Montøren ville derfor gerne tage barnets første sygedag man-
dag. Det mente han, at han havde ret til, fordi mandag var den 
første dag, hvor fravær var nødvendigt for at passe barnet. Vi er 
dog i tvivl, om det er korrekt?

Svar
Vvs-overenskomsten giver medarbejdere med mindst seks må-
neders anciennitet, og ansatte under uddannelse, ret til fravær i 
forbindelse med barnets første sygedag.

Det er dog en betingelse, at fraværet er nødvendigt for at 
passe et sygt hjemmeværende barn under 14 år. Derudover er 
det kun den ene af barnets forældre, der kan få fri til dette, og 
friheden er kun den første hele sygedag.

Når jeres medarbejders barn har været syg hele weekenden, 
er mandag ikke barnets første hele sygedag. Barnets første hele 
sygedag er den første hele dag, hvor barnet er sygt. Det gælder 
også i de tilfælde, hvor sygdommen falder på en fridag. Derfor 
har medarbejderen ikke ret til fravær i den givne situation.

Var barnet derimod blevet sygt i løbet af mandagen, så med-
arbejderen var nødt til at forlade sit arbejde, ville vedkommen-

Barnets første sygedag om mandagen?

Spørgsmål 
Vi installerer mange varmepumper og oplever, at kunderne i 
stigende omfang er bekymrede for, om varmepumpen kan give 
støjproblemer. Selvom vi stort set aldrig oplever problemer med 
hverken støj eller andet, når det gælder varmepumper, synes 
jeg, at det kan være svært at rådgive kunderne. Hvad bør vi 
gøre?

Svar 
Salget af varmepumper vokser kraftigt og har overhalet natur-
gasfyr som den mest solgte varmeinstallation uden for fjern-
varmeområderne. Derfor sælges der også flere og flere varme-
pumper i områder, hvor husene ligger tæt. Man skal derfor være 
mere opmærksom på eventuelle udfordringer med støj.

Det er altid installatøren, der gennem sin rådgivning skal 
hjælpe kunden med at vælge den rigtige varmepumpemodel 
og den rigtige placering af varmepumpen. Støj er kompliceret, 
og det er en god idé at benytte Energistyrelsens støjberegner 
i rådgivningen. Støjberegneren gør det muligt at få en indika-
tion af, om en given varmepumpe og placering kan overholde 
støjkravene. Med støjberegneren i hånden får man derfor et 

godt udgangspunkt for at drøfte placering eller alternativt valg 
af varmepumpemodel med kunden. 

Man skal være opmærksom på, at det er nødvendigt at benyt-
te varmepumpens maksimale lydeffektniveau, som enten findes 
i varmepumpens datablad, eller som skal oplyses af leveran-
døren. Man kan ikke benytte støjangivelsen i energimærket. 
Kan man ikke få det maksimale lydeffektniveau oplyst, bør man 
overveje en anden model. 

I finder støjberegneren på støjberegner.ens.dk
Troels Hartung

Kunder frygter støj fra varmepumper

Randi Korff 
Bronée, juridisk 
konsulent,  
TEKNIQ  
Arbejdsgiverne

de, under samme betingelser som ovenfor, have ret til fravær 
de resterende timer mandag. I så fald ville tirsdag være barnets 
første hele sygedag.

På vvs-overenskomsten betales timelønnede og funktionær-
lignende ansatte med den personlige timeløn, dog maksimalt 
150,50 kroner per time, når der er tale om fravær i forbindelse 
med barnets første sygedag og hjemkaldelse i forbindelse med 
barnets sygdom. Lærlinge betales med deres sædvanlig løn.

Derudover giver vvs-overenskomsten også medarbejderen en 
ret til fravær ved barnets anden sygedag, i de tilfælde hvor bar-
net fortsat er sygt efter første hele sygedag. Denne dag er dog 
uden betaling, men medarbejderen kan få udbetalt et beløb fra 
sin SH-konto. I jeres tilfælde faldt barnets anden hele sygedag 
dog formentlig om søndagen, hvorfor det ikke er relevant.

Ønsker I alligevel at komme jeres medarbejder i møde, kan I 
eventuelt aftale, at medarbejderen tager en børneomsorgsdag. 
Efter vvs-overenskomsten har en medarbejder nemlig ret til to 
børneomsorgsdage per kalenderår, hvis vedkommende har ret 
til barnets første sygedag. Dagene skal placeres efter aftale, så 
der bliver taget hensyn til virksomhedens drift. Børneomsorgs-
dagene er uden betaling, men medarbejderen kan få udbetalt et 
beløb fra sin SH-konto.

Randi Korff Bronée

Er din forretning fremtidssikret?
Digitale løsninger er en stor del af 
fremtidens måde at drive forretning 
på. Vitoguide giver dig mulighed for 
at fjernovervåge alle dine kunders 
varmesystemer, og foretage forebyggende 
vedligeholdelse, uanset hvor du befinder 
dig. 

Det sparer dig for unødig kørsel, og giver 
mere luft i arbejdsdagen - og giver din 
kunde en bedre serviceoplevelse.
 
Komplet overblik
Alle vigtige systemoplysninger er let 
tilgængelige, lige fra brænderstatus, 
udetemperatur, kedeltemperatur og WiFi 
signalstyrke, driftsstatus m.m.

Vitoguide giver dig yderligere information 
såsom kundenavn og kontaktoplysninger, 
samt type og model på varmeanlægget.

Få glade kunder
Få direkte besked, hvis der sker ændringer 
på din kundes varmeanlæg, og løs 
eventuelle fejlmeldinger, før din kunde 
behøver at foretage en serviceanmodning. 
Det giver glade kunder!

Der er også direkte link til bestilling af 
reservedelssæt, så du ikke skal bruge tid 
på at lede efter de enkelte komponenter.

Hurtig idriftsættelse
Foretag hurtigt og let idriftsættelse, via 
Vitoguide, der guider dig hele vejen.

F O R D E L E
+ Hurtig idriftsættelse
+ Guidet udskiftning af reservedele
+ Afhjælp fejlmeldinger og spar kørsel
+ Overvåg alle systemer online

Hør Viessmann om dine muligheder
Telefon: +45 46 55 95 00 
Email: info-dk@viessmann.com
Web: www.viessmann.dk/vitoguide

 
Er du installatør, og arbejder med varmeløsninger? Så hjælper vi dig 
med at effektivisere dit arbejde. Med Vitoguide har du ét samlet over-
blik over dine kunders varmesystemer, og kan yde fjernsupport, uanset 
hvor du befinder dig.

Fjernovervågning af varmesystemer

Digitale løsninger letter arbejdsdagen for installatører



Er din forretning fremtidssikret?
Digitale løsninger er en stor del af 
fremtidens måde at drive forretning 
på. Vitoguide giver dig mulighed for 
at fjernovervåge alle dine kunders 
varmesystemer, og foretage forebyggende 
vedligeholdelse, uanset hvor du befinder 
dig. 

Det sparer dig for unødig kørsel, og giver 
mere luft i arbejdsdagen - og giver din 
kunde en bedre serviceoplevelse.
 
Komplet overblik
Alle vigtige systemoplysninger er let 
tilgængelige, lige fra brænderstatus, 
udetemperatur, kedeltemperatur og WiFi 
signalstyrke, driftsstatus m.m.

Vitoguide giver dig yderligere information 
såsom kundenavn og kontaktoplysninger, 
samt type og model på varmeanlægget.

Få glade kunder
Få direkte besked, hvis der sker ændringer 
på din kundes varmeanlæg, og løs 
eventuelle fejlmeldinger, før din kunde 
behøver at foretage en serviceanmodning. 
Det giver glade kunder!

Der er også direkte link til bestilling af 
reservedelssæt, så du ikke skal bruge tid 
på at lede efter de enkelte komponenter.

Hurtig idriftsættelse
Foretag hurtigt og let idriftsættelse, via 
Vitoguide, der guider dig hele vejen.

F O R D E L E
+ Hurtig idriftsættelse
+ Guidet udskiftning af reservedele
+ Afhjælp fejlmeldinger og spar kørsel
+ Overvåg alle systemer online

Hør Viessmann om dine muligheder
Telefon: +45 46 55 95 00 
Email: info-dk@viessmann.com
Web: www.viessmann.dk/vitoguide

 
Er du installatør, og arbejder med varmeløsninger? Så hjælper vi dig 
med at effektivisere dit arbejde. Med Vitoguide har du ét samlet over-
blik over dine kunders varmesystemer, og kan yde fjernsupport, uanset 
hvor du befinder dig.

Fjernovervågning af varmesystemer

Digitale løsninger letter arbejdsdagen for installatører



40

Vvs

Industri & Installation 
# 2 · 2021

Temperatur-gymnastik 
er ingen garanti mod  
legionella

Tekst: Michael Degn LEGIONELLA

Legionella-bakterier er hårdføre og kan i værste fald blive resistente ved jævnlige 
forhøjelser af temperaturen i varmtvandssystemerne, lyder det fra forskere. 
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    NYT 
FLEKSIBELT PRÆ-ISOLERET RØR TIL VARMEPUMPER

To 32 mm varmerør, frem og retur, 
og to trækrør, 32mm og 25 mm,
til kabler.
- alt sammen i ét rør. 

Hyper fleksibelt - stor bukkeradius
Dobbelt yderkappe, ekstra holdbar
Kan leveres på fix-mål
Lagerføres i 15 mtr. ruller
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Microboostere og legionella-programmer hæver temperaturen 
kortvarigt i det varme brugsvand i kampen for at få bugt med 
bakterierne. På papiret en god idé, men i praksis ingen skud-
sikker garanti. I bedste fald kan man holde bakterieudviklingen 
nede, og i værste fald kan det have den helt modsatte effekt, 
lyder det fra forskere på området. 

– Dem, der overlever, er dem, der kan tåle høje temperaturer. 
I forvejen er legionella en meget varmetolerant bakterie, og 
derfor er der mange andre bakterier, som dør først. Når man 
så sænker temperaturen igen, kan der være mere plads til, at 
legionella-bakterierne kan vokse, og man kan derfor risikere at 
stå i en situation, hvor der stort set ikke er andet end legionel-
la-bakterier i rørene, siger Søren Uldum. 

Han forsker i bakterier og parasitter ved Statens Serum 
Institut og har derfor hænderne dybt begravet i legionella-bak-
teriens udvikling i det varme brugsvand. De senere år har budt 
på rekordhøje antal smittede med sygdommen, som man i 

værste fald kan dø af. Tommelfingerreglen hedder 50 grader 
ved tapstederne, hvis man skal hindre bakterien i at udvikle sig, 
men det er langtfra nok til at bekæmpe bakterien. Af samme 
grund kører mange varmepumper med såkaldte legionella-pro-
grammer, der varmer vandet op til eksempelvis 60 grader med 
jævne mellemrum. Det samme gælder fjernvarmesystemernes 
varmtvandsbeholdere, hvor man bruger elpatroner til at hæve 
temperaturen. Det er bare ofte ikke nok til at slå bakterierne 
helt ihjel i hele systemet. De kan gå i en slags dvaletilstand ved 
temperaturer helt op til 70 grader og kan ved de rette forhold 
udvikle sig igen senere. 

– Temperatur-programmerne kan have en effekt, og det kan 
være bedre end ingenting, at man en gang imellem varmebe-
handler. Man får desværre bare en genvækst efter få dage og 
en risiko for resistens på samme måde, som man kender det fra 
antibiotika, siger Søren Uldum. 
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Aldrig under 50 grader
Hos Teknologisk Institut følger man også udviklin-
gen tæt. Blandt andet gennem et forskningsprojekt, 
der også ser på temperatur-gymnastik i forhold til 
legionella. 

– Hvis man skal lave temperatur-gymnastik, så 
skal man op over 70 grader, men det er 
samtidig problematisk i Danmark, hvor 
vi har en skoldningstemperatur på 65 
grader, der skal sikre, at forbrugerne 
ikke kommer til skade, siger Leon Steen 
Buhl, seniorforsker ved Teknologisk 
Institut. 

Han advarer samtidig mod at se tem-
peratur-gymnastikken som en mulighed 
for at køre under de 50 grader ved tap-

stederne, hvis man så bare med jævne mellemrum 
kører temperaturen tilstrækkeligt højt op. 

– En del systemer er indrettet på den måde, men 
man må på ingen måde sænke temperaturen til 
under 50 grader, og ved mere end 50 grader er der 
stadig en risiko, siger Leon Steen Buhl. 

Den skepsis deler Birger T. Christiansen, der er 
teknisk konsulent i TEKNIQ Arbejdsgiverne. Det sva-
rer til, at man uden risiko kan køre vanvidskørsel på 
vejene, hvis man bare husker at køre tilpas langsomt 
indimellem, mener han.

– Samtidig er vi i en tid, hvor varmepumpesalget 
er steget voldsomt, og fjernvarmeværkerne gennem 
de seneste år har skruet ned for temperaturen for 
at spare på energien. Men hvis installationen skal 
kunne levere 50 grader ved tapstederne – som igen 
er blevet indført som et krav i bygningsreglementet 
siden 1. juli 2019 – så skal der være en højere tempe-
ratur ved indgangen, siger Birger T. Christiansen. 

Husk rørene 
Det er en velkendt problemstilling hos Metro Therm, 
der producerer både varmtvandsbeholdere og var-
mepumper, hvor der også er fokus på legionella-sik-
ring. Hos virksomheden oplever man, at det ikke 
er unormalt, at fjernvarmekunder ikke kan varme 
vandet op til mere end 60 grader, hvis de ligger 
tilpas langt ude på nettet.  

– Vi har været ude for en fjernvarme-kunde, der 

kun kunne opnå 40 grader ved tapstedet, selvom 
termostaten var sat til max, siger Lykke Strange 
Olsen, product manager i Metro Therm. 

Producenten arbejder derfor med microboostere 
og varmepumper med legionella-programmer til at 
afhjælpe problemerne. Man arbejder ud fra, at 90 

procent af legionella-bakterierne 
dør ved to minutters kørsel. Det er 
bare ikke alle forbrugere, der får 
skyllet rørene igennem også. 

– Problemet er, at forbrugerne 
ofte ikke er klar over, at det ikke 

kun er beholderen men også rørene, 
der skal skylles igennem. Her er der 
mange, der vælger cirkulation af 
brugsvandet fra, da det simpelthen 

er for dyrt at køre med, siger Lykke Strange Olsen. 
Men gør I selv nok for at gøre opmærksom på pro-

blemstillingen i forhold til legionella-sikring?
– Vi har ikke meget direkte kontakt med slutbru-

geren, så vi kan kun informere installatørerne, og 
oplyse om det i vores manualer og på vores hjem-
meside, hvor vi har et videnscenter, siger Lykke 
Strange Olsen.

Så hvad er løsningen, hvis man skal spare på ener-
gien, og temperatur-gymnastik ikke virker ordent-
ligt? Der bliver eksperimenteret med alternativer, 
som eksempelvis kemikaliet hypoklorit, men det kan 
også give skader på rørene, så de nemme løsninger 
er svære at finde. 

Set med Søren Uldums forskerøjne på Statens 
Serum Institut, så er temperatur-gymnastik i orden 
at bruge – men kun i særlige situationer.

– Hvis man har et legionella-problem, så kan man 
godt bruge varmebehandling på 60 grader eller 
mere, men det er netop som en behandling i stedet 
for at køre gentagne cyklus, siger Søren Uldum.

Han understreger samtidig, at det ved varmedes-
infektionen er vigtigt, at alle tapsteder også behand-
les med varmt vand i samme ombæring. l
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Tekst: Michael Degn LEGIONELLA

”Hvis man har et legionella- 
problem, så kan man godt bruge
varmebehandling på 60 grader  
eller mere, men det er netop som  
en behandling i stedet for at køre 
gentagne cyklus.”
 

Søren Uldum, forsker, Statens Serum Institut

 

”Vi har været ude for en fjernvarme-
kunde, der kun kunne opnå 40  
grader ved tapstedet, selvom
termostaten var sat til max.”
 

Lykke Strange Olsen, product manager, Metro Therm.
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Hygiejniske detaljer, der gør en forskel
Vidste du, at de små detaljer ved dit toiletsæde kan gøre en kæmpe forskel?  

Både når det handler om at skabe et smukt badeværelsesmiljø – men især  
også, når det kommer til hygiejne. Et toiletsæde med Polygiene® indeholder  
et antibakterielt materiale, som bekæmper bakterievækst 24 timer i døgnet  
og hjælper til at mindske smittespredning. Når toiletsædet derudover også  
nemt kan løftes af skålen, lettes rengøringen betydeligt for endnu bedre hygiejne.

Vælg Pressalit SIGN med polygiene, soft close og lift-off –  og oplev  
funktionelt design i verdensklasse. Her er design, hvor både form og funktion
går op i en højere enhed.
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17 klasser (68 %) oplevede i løbet af skoledagen et CO2-indhold, der overskrider 
den anbefalede max værdi på 1.000 ppm.

Der var 22 dage (64 %), hvor klasserne i løbet af skoledagen oplevede et CO2-ind-
hold, som overskred den anbefalede max værdi på 1.000 ppm.

Klasserne (16 %), der ikke havde ventilation og ikke åbne vinduer, havde et gen-
nemsnit på 1.148 ppm fordelt på 1. måling (907 ppm), 2. måling (1.268 ppm) og 3. 
måling (1.268 ppm).

Klasserne (24 %), der ikke havde ventilation, men har haft åbne vinduer, havde et 
gennemsnit på 917 ppm fordelt på 1. måling (901 ppm), 2. måling (879 ppm) og 3. 
måling (972 ppm).

Klasserne med ventilation har alle også haft åbne vinduer. De klasser havde et 
gennemsnit på 890 ppm fordelt på 1. måling (945 ppm), 2. måling (910 ppm) og 3. 
måling (815 ppm).

Tekst: Lasse AndersenINDEKLIMA

INTET

andet!

De nye Ifö cisternearmatur - ét sæt reservedele er alt du behøver i din værktøjskasse 

Fra nu af behøver du ikke længere at jagte en bestemt reservedel, hver gang du skal skifte en armaturdel i et gulvstående 
Ifö Sign eller Ifö Spira toilet. Vores nye komplette cisternearmatur består af udløbsventil Ifö Typ245 og indløbsventil Ifö 
Typ333. Cisternearmaturet passer til alle Ifö Sign og Ifö Spira gulvstående toiletter, der er lanceret på markedet de sidste 
16 år, og alle fremtidige modeller. Alle reservedele kan købes enkeltvis eller som sæt. Fik vi nævnt, at installationen er 
blevet nemmere, og at påfyldningen af cisternen er blevet hurtigere og mere støjsvag? 

Læs mere på ifo.dk

Eftermontering

KLASSIKERNE FREMTIDIGE MODELLER 

Standardmonteret Nyt Ifö cisternearmatur
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Rådgivende vvs-ingeniør- og beregnerfirma

Kalkulation, 
indregulering 
og projektering inden 
for VVS-sektoren Jesper Hansen Karsten Søberg Kim Nyrup Morten Sunekær Orla Andersen Andreas Espersen

ELEVER MANGLER ILT
Folkeskoleklasser i hele 
landet har deltaget i  
projektet ”Test din  
skoles sundhed” og målt 
CO2-niveauet i deres 
klasselokaler. Resultater-
ne viser, at der er plads til 
forbedring.

25 skoleklasser i 6.-8. årgang fra skoler i 
forskellige kommuner har deltaget i pro-
jektet ’Test din skoles sundhed’. Formålet 
har været at få de deltagende elever til at 
blive opmærksomme på indeklimaet ved 
selv at undersøge det.

Under projektet har eleverne via 
forskellige naturfaglige undersøgelser 
vurderet deres egen klasses sundhed. De 
har foretaget en form for APV af de ram-
mer og omgivelser, som elever og lærere 
udsættes for 37 timer om ugen.

Undersøgelsens resultater ligger nu 
klar og viser, at der er mærkbare proble-
mer med indeklimaet på skolerne, hvis 
ingen gør noget for at rette op på dem.

Fra en række tidligere undersøgelser er 
det da også almindeligt kendt, at elever-
nes indlæringsevne påvirkes negativt, når 
indeklimaet er præget af for høje CO2-ni-
veauer. Det er ganske enkelt sværere at 
tilegne sig ny viden, når hjernen ikke får 
tilstrækkelig ilt.

Åbne vinduer er ikke nok
I den nye undersøgelse påviser eleverne 
i projektet, at mængden af CO2 i luften 
stiger til over den anbefalede værdi i 
løbet af ganske kort tid – hvis lokalet ikke 
har luftudskiftning. Og det er ikke nok at 
åbne vinduerne. Det højeste niveau, der 
blev registreret, var næsten 80 procent 
højere end den anbefalede værdi.

Det er derfor nødvendigt at kombinere 
almindelig udluftning med mekanisk 
ventilation, lyder det fra TEKNIQ Ar-
bejdsgiverne, som er en af parterne bag 
projektet.

– Ikke uventet viser elevernes under-
søgelse, at udluftning og ventilation gør 
en forskel. Men også at åbne vinduer kun 
er en del af løsningen. Hvis der virkelig 
skal gøres en forskel, skal der også instal-
leres mekanisk ventilation på de skoler, 
som ikke har det, siger Troels Blicher Da-
nielsen, der er administrerende direktør i 
TEKNIQ Arbejdsgiverne.

Luftskifte er nødvendigt
Undersøgelsen er offentliggjort netop, 
som TEKNIQ Arbejdsgiverne har kom-
menteret udkastet til et nyt bygnings-
reglement i et hørringsvar. I udkastet er 
der lagt op til at bibeholde kravet til det 

maksimale CO2-niveau i klasselokalerne, 
mens det nuværende krav om luftskifte 
er fjernet.

Det giver ingen mening, mener chef-
konsulent i TEKNIQ Arbejdsgiverne, 
Maria Rizzo:

– Når vi snakker godt indeklima, er 
mængden af CO2 i luften bestemt ikke 
det eneste parameter, der er værd at 
måle på. Et fornuftigt luftskifte skal 
også med i ligningen for at sikre, at støv, 
afgasning fra materialer i bygningen og 
ikke mindst vira bliver fjernet fra luften, 
konstaterer hun. 

Undersøgelsen ’Test din skoles sund-
hed’ er foretaget i et samarbejde mellem 
Blik og Rørarbejderforbundet, TEKNIQ 
Arbejdsgiverne og videncentret KOS-
MOS, som er det nationale videncenter 
for kost, motion og sundhed for børn og 
unge. l

UDVALGTE RESULTATER FRA 
UNDERSØGELSEN
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De nye Ifö cisternearmatur - ét sæt reservedele er alt du behøver i din værktøjskasse 

Fra nu af behøver du ikke længere at jagte en bestemt reservedel, hver gang du skal skifte en armaturdel i et gulvstående 
Ifö Sign eller Ifö Spira toilet. Vores nye komplette cisternearmatur består af udløbsventil Ifö Typ245 og indløbsventil Ifö 
Typ333. Cisternearmaturet passer til alle Ifö Sign og Ifö Spira gulvstående toiletter, der er lanceret på markedet de sidste 
16 år, og alle fremtidige modeller. Alle reservedele kan købes enkeltvis eller som sæt. Fik vi nævnt, at installationen er 
blevet nemmere, og at påfyldningen af cisternen er blevet hurtigere og mere støjsvag? 

Læs mere på ifo.dk

Eftermontering

KLASSIKERNE FREMTIDIGE MODELLER 

Standardmonteret Nyt Ifö cisternearmatur

2021



Traditionelle blandesløjfer består af mange komponenter, der skal fungere 
optimalt sammen. Det gør det besværligt og tidskrævende at dimensionere 
hver komponent korrekt og vælge det anlægsdesign, der passer bedst til 
applikationen.

Den udfordring er løst med Grundfos MIXIT blandesløjfeløsning, som  
kun består af en MIXIT-enhed og en MAGNA3/TPE3-cirkulationspumpe.

Nysgerrig på at høre mere? Book et møde på grundfos.dk/mixit-meeting

BLANDESLØJFER PÅ DEN HALVE TID
GRUNDFOS MIXIT
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Mere frihed kan fastholde seniorer i job, i  
stedet for at de går ud ad døren og på efterløn 
eller pension. Det kan betyde, at virksomheden 
kan fastholde smede, industriteknikkere og andre 
faglærte på et presset arbejdsmarked. Brug  
mulighederne i overenskomsten og gør  
medarbejderne opmærksomme på mulighederne, 
lyder rådet fra TEKNIQ Arbejdsgiverne. 

Fasthold dine 
seniorer – brug 
overenskomsten
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Seniorers (+50) lyst til at blive på arbejdsmarkedet

Det Nationale Forskningscenter for Arbejdsmiljø står bag un-
dersøgelsen SeniorArbejdsLiv, der er foretaget blandt 30.000 
danske lønmodtagere over 50 år. I undersøgelsen har forskerne 
samlet fundet frem til de 12 væsentligste faktorer, som seniorer-
ne selv vurderer kunne få dem til at blive længere på arbejds-
markedet.

De fire højest prioriterede begrundelser handler om  
arbejdstid:
1: Mulighed for nedsat tid/deltid
2: Flere seniordage
3: Tilrettelæggelse af arbejdet efter mine behov
4: Mulighed for længere ferier

– Så en god indsats for at forbedre arbejdsmiljøet kombineret 
med fleksibilitet i forhold til arbejdstider og mulighed for fridage 
efter behov vil kunne få mange til at arbejde længere, vurderer 
Lars L. Andersen, der er professor på Det Nationale Forsknings-

center for Arbejdsmiljø og leder af undersøgelsen blandt de 
kommende seniorer.

Først på femte og sjettepladsen i undersøgelsen kommer 
seniorernes argumenter om økonomi og den fysiske belast-
ning ved arbejdet. Antallet af seniorer, der forventer, at de må 
stoppe med at arbejde, fordi de ikke længere vil kunne klare 
deres arbejde, er også steget fra 25 procent i 2018 til 30 procent 
i 2020 i den samlede gruppe. Dog viser undersøgelser fra VIVE 
– det Nationale forsknings- og analysecenter for velfærd, at når 
dagen kommer, så bliver der færre og færre, som faktisk ender 
med at trække sig fra arbejdsmarkedet på grund af helbredet.

Underdirektør Linda Nordstrøm Nissen fra TEKNIQ Arbejds-
giverne peger på, at der er flere muligheder i de forskellige 
overenskomster, som kan bruges til at fastholde vigtige ansatte, 
der ellers har sat kursen imod efterløn eller pension.

– Seniorer er værdifuld arbejdskraft, og der er god ræson i at 
bevare ansættelsesforholdet så længe som muligt, når det giver 
mening for begge parter. Hvis senioren ønsker færre timer, så 
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er der en række gode muligheder i industrioverenskomsten for 
mere frihed til seniorer, f.eks. fritvalgsmidler til en ekstra fridag 
hver uge frem til pensionsalderen, siger Linda Nordstrøm.

De forskellige senior-muligheder åbnes der for fra fem år før 
den gældende alder for at modtage folkepension. Der er tale om 
individuelle aftaler imellem seniorer og arbejdsplads.

I Industrioverenskomsten indbetales der løbende til den 
enkelte ansattes fritvalgskonto. Den konto kan benyttes til at 
finansiere seniorfridage. Pensionsbidrag kan også konverteres 
og benyttes til seniorfridage. Opsparede feriefridage kan også 
konverteres til seniorfridage, hvis de ikke er blevet afholdt.

– Den enkelte medarbejder og den enkelte virksomhed skal 
sammen lave de aftaler, der kan fastholde værdifuld arbejds-
kraft – det er særligt centralt i en tid, hvor arbejdskraft er så 
efterspurgt. Der er en lang række muligheder, som kan kom-

bineres – og som vi gerne rådgiver om i detaljer i vores dialog 
med medlemmerne, siger Linda Nordstrøm.

Men der er ikke kun mere fritid på ønskelisten. Bedre tilret-
telagt arbejdstid, et mindre fysisk og psykisk krævende arbejde 
og en ledelse, der sætter pris på deres arbejde, er også forhold, 
som kan holde seniorerne længere på arbejdsmarkedet, viser 
analysen med 30.000 danske lønmodtagere over 50 år.

– Som virksomhedsleder har man altid ansvaret for at sikre, 
at det er sundt og sikkert at gå på arbejde – uanset om med-
arbejderen er ny i job eller senior. Medarbejderen har selvføl-
gelig også et ansvar for at bruge de hjælpemidler, der stilles til 
rådighed, og byde ind f.eks. via arbejdsmiljøorganisationen eller 
tillidsrepræsentanten, hvis der er noget, man mener skal laves 
om, siger Linda Nordstrøm. l

Læs hele rapporten ”SeniorArbejdsliv” på www.nfa.dk

De 12 væsentligste grunde, der kan gøre, at seniorer vil blive længere på  
arbejdsmarkedet

0% 10% 20%

Der er mulighed for at gå på 
nedsat tid/deltid

Der er mulighed for flere seniordage

Arbejdstiden bliver bedre tilrettelagt i forhold til mine behov

Der er mulighed for længere ferier

Det kan bedre betale sig økonomisk

Mit helbred var bedre

Arbejdet er mindre fysisk anstrengende

Arbejdet er mindre psykisk anstrengende

Ledelsen ønsker, at jeg bliver længere

Der bliver sat større pris på mit arbejde

Der er mindre krav til omstilling og forandring

Jeg får større indflydelse på arbejdets tilrettelæggelse

30% 40% 50%

”Den enkelte medarbejder og den enkelte virksomhed skal 
sammen lave de aftaler, der kan fastholde værdifuld  

arbejdskraft i en tid, hvor arbejdskraft er så efterspurgt. 

Linda Nordstrøm Nissen, underdirektør, TEKNIQ Arbejdsgiverne
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Hver tiende er senior
I bunden af den ene  
produktionshal hos JPBC 
er der med et glimt i øjet 
indrettet et seniorhjørne 
med Bornholmerur, sofa 
til middagslur og gode 
gamle lænestole at tage 
en pause og en kop kaffe 
i. Seniorer udgør næsten 
10 procent af arbejds- 
styrken – og giver stor 
værdi ifølge direktør Hen-
rik Høgh.

– Vores seniorer kommer med et helt 
livs erfaringer og kompetencer. Det kan 
bruges til at løse en opgave, som vi må-
ske ellers ikke fik løst. Men ofte bruger vi 
også at lade de unge lærlinge gå sammen 
med en senior et stykke tid, så de lærer af 
deres værdier og erfaringer, siger Henrik 
Høgh.

Individuel aftale
På trods af corona er der så travlt i mange 
virksomheder, at det kan være afgørende 
at fastholde seniorer for at have tilstræk-
kelig med arbejdskraft. Men det var ikke 
mangel på medarbejdere, der startede 
senior-ordninger hos JPBC for flere år 
siden.

– Vi har igennem årene fastholdt de 
seniorer, der var interesserede. Der er 
ikke nedskrevet en fin firmaaftale. Alle 

kender seniorerne her i huset. Hvis vi får 
en henvendelse fra en medarbejder, der 
gerne vil arbejde videre, så finder vi en 
model sammen, siger Henrik Høgh.

Seniorhjørnet
JPBC har indrettet et seniorhjørne med 
Bornholmerur, sofa til middagslur og 
gode gamle lænestole at tage en pause 
og en kop kaffe i. Og humor og positiv 
omtale af seniorerne er også en vigtig 
vej til at få medarbejdere til at blive som 
arbejdskraft.

– Og så er der endnu en fordel ved se-
niorerne som en gruppe. De har ikke syge 
børn – og de er ALDRIG selv syge, siger 
Henrik Høgh med lidt smil i stemmen. l

Industri & Installation 
# 2 · 2021

Tekst og foto: 
Jan KristensenSENIORER

”Og så er der endnu en fordel ved seniorerne som en gruppe. De har ikke 
syge børn – og de er ALDRIG selv syge. ”

Henrik Høgh, direktør, JPBC



Tal med seniormedarbejderne
Uanset om de går på efterløn eller pensi-
on, så drømmer mange om mere fritid til 
at lave andet end at arbejde efter 40-45 
år på job.

Men mange frygter også den dag, hvor 
de ikke længere har en identitet som 
smed, svejser eller bogholder og dermed 
også som medarbejder på din virksom-
hed. Det kan blive lidt tomt uden en 
hverdag med kolleger, som nærmest er 
blevet familie for de fleste af os på grund 
af de mange timer, vi er sammen på job.

Hvis din virksomhed i en tid med ud-
talt mangel på arbejdskraft ser mulighe-
der i at fastholde seniorerne, så gælder 
det om at finde en model for arbejdsop-
gaver og arbejdstid, der er attraktiv for 
både den enkelte medarbejder og for 
virksomheden.

Glidende overgang
Derfor kan du med fordel plante ideen 
om at lave en glidende overgang til 
pensionisttilværelsen hos seniorerne i 
virksomheden i god tid, før den officielle 
pensionsalder indtræffer. For vi ved fra 
forskningen, at seniorerne har tendens 
til at følge kutymen og stoppe, når de når 
en bestemt alder, uanset lyst og helbred. 

Og der er flere muligheder i overens-
komsterne, som kan komme i spil inden 
efterløn og pension. Blandt andet gen-
nem fritvalgsordningen, som kan være 
en attraktiv vej for senioransatte, som du 
anser for at være værdifulde for produk-
tionen, kulturen og dagligdagen, men 
som gerne vil lidt ned i tid. Vi har brug for 
alle de kloge og erfarne hænder, som kan 
fastholdes i metalindustrien. Og derfor 
skal lovgivningen selvfølgelig også støtte 
op om det. Nogle af de ønsker TEKNIQ 

Arbejdsgiverne har til politikerne er, at 
modregningen i folkepension afskaffes, 
så det bedre kan betale sig at arbejde ved 
siden af folkepensionen samt at efter-

lønspræmien forhøjes. Det ville fastholde 
smede i en industri, der i den grad savner 
arbejdskraft. l

”Nogle af de ønsker TEKNIQ Arbejdsgiverne har til politikerne er, at  
modregningen i folkepension afskaffes, så det bedre kan betale sig at  
arbejde ved siden af folkepensionen samt at efterlønspræmien forhøjes.”

Maria Schougaard Berntsen, cheføkonom, TEKNIQ Arbejdsgiverne
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Svejsepas nu på app  
– efter to års forsinkelse
I starten af 2022 kan svejsere gribe i lommen og tjekke deres forskellige svejse- 
certifkater med et par klik. Nyheden om denne smarte mobile løsning bragte vi 
også for to år siden. Men siden er app’en løbet ind i problemer og forsinkelser og  
er aldrig kommet i brug.

– Det er ærgerligt og irriterende, at vi er blevet så forsin-
kede med denne app, som vil gøre mange ting nemmere 
for svejserne. Vi har løbende måttet udvikle og ændre på 
websitet svejsepas.dk, der ligger bag app’en. Men til års-
skiftet er app’en nu klar i App-store og på Google Play, 
siger chefkonsulent Jørgen Bo Nielsen fra Industriens 
Uddannelser.

50 certifikater
Med svejse-app’en bliver det nemmere for både 
svejsere og virksomheder at holde styr på svejse-
certifikater inden for stålsvejsning – og hvornår det 
er tid til at påtegne og forny dem. Der findes cirka 
50 svejsekurser med mulighed for at afslutte med 
certifikatprøve. Der udstedes certifikater inden for 
fem forskellige svejseprocesser i sort stål, rustfrit 
stål og aluminium. 

Årligt udstedes mellem 7.000 og 9.000 svejse-
certifikater fra 20 skoler.

– Uanset hvor i verden man står, så kan man 
dokumentere sine certifikater med den nye app. 
Vi har fået positive reaktioner på denne mobile løs-
ning, men også enkelte reaktioner fra svejsere, der ikke er glade 
for digitale løsninger, siger Jørgen Bo Nielsen.

Udviklingen af den digitale løsning er foregået i tæt samarbej-
de imellem Certificeringsudvalget for Stålsvejsning (P16) og de 
20 skoler, som udbyder skolecertifikater. Fra 1. januar 2020 blev 
alle skoler, som udbyder skolecertifikater, koblet på det digitale 
svejsecertifikat.

Bedre advisering
Siden lanceringen i januar 2020 
har der løbende været udvikling af 
indholdet på svejsepas.dk, som er 
virksomhedernes web-indgang til 
systemet. Et eksempel er den advise-
ring, som både virksomhed og svejser 
får i form af en mail, når der skal ske 
fornyelse af et certifikat. 

Brugere, svejsere eller virksomheder, 
som oplever problemer med systemet, 
kan få hjælp til f.eks. login eller virksom-
hedspåtegning, af den hotline, som P16 
har oprettet i forbindelse med lanceringen 
af systemet

Tidligere skulle man på svejsepas.dk 
bladre samtlige af svejserens certifikater 
igennem for at finde det relevante. Nu er det 
aktuelle certifikat markeret, så man kan gå 
direkte og spare tid.

– På den måde har vi arbejdet med at for-
bedre brugeroplevelsen på flere områder. To 
svejsekoordinatorer har talt med virksomheder, 

der har ringet på vores hotline. På den måde har vi fået ind-
arbejdet relevante forbedringer på ønske fra virksomhederne, 
siger Jørgen Bo Nielsen.

Godt værktøj
Hos TEKNIQ Arbejdsgiverne ser man på virksomhedernes og 
svejsernes vegne frem til, at den effektive app nu kommer i 
brug.

– Det er et godt værktøj, som vi har ventet på. Det nye digitale 
svejsepas er en god ide for både svejsere og virksomheder. Det 
gør hele administrationen nemmere og mere tilgængelig for 
virksomhederne, og så er svejsepasset nu kun et klik på mobilen 
for svejseren, siger chefkonsulent Johnny Kristensen fra TEK-
NIQ Arbejdsgiverne.

Indholdet i den nye svejse-app er godkendt af GooglePlay og 
App Store. Det grafiske indhold er ved at blive tilrettet. Senest i 
starten af det nye år skal svejserne kunne downloade den gratis 
app på deres smartphone og dermed være i nærkontakt hele 
tiden med deres vigtige certifikater. l

FAKTA OM SVEJSE-APP
Samler alle svejserens certifikater

Svejseren kan se følgende info:
l	 Status for godkendelse?
l	 Udløb?
l	 Underskrift hvornår?
l	 Se den pwps der skal bruges ved svejseprøven
l	 Arbejdsgiver kan registreres i app’en

Downloades gratis fra App Store eller Google Play
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Tre børn er sammen med en af deres barndomsvenner 
klar til at tage over efter stifteren Esben Møller i HSM 
Industri med 200 ansatte. Store vækstplaner domi-
nerer ikke hos næste generation i Grenå. Her er målet 
en sund økonomi, bred kundegruppe og en rummelig 
arbejdsplads med loyale medarbejdere.

VÆKST

Kun mandag og torsdag er stifteren 
Esben Møller til stede på stålvirksomhe-
den HSM Industri i Grenå. Som lærling 
overtog han i en alder af 19-år sin me-
sters virksomhed Hammelev Smede, som 
i dag under navnet HSM er vokset til en 
virksomhed med 200 ansatte. 

Stifteren på 65 år har stadig titlen som 
administrerende direktør, men i hver-
dagen er der blevet mere plads til de fire 
medejere af virksomheden, som arbejder 
i hver sin afdeling. Medejerne er datteren 
Janni Ravnebæk Møller (38) i lønafde-
lingen, Mark Ravnebæk Møller (35) i 
økonomi og Stefan Ravnebæk Møller (28) 
værkfører i produktionen. 

Dertil kom i 2019 en ny aktionær Nick 
Palk (31), der imidlertid er alt andet end 
ny hos HSM. Nick er opvokset i Hammel 
med de to sønner og har arbejdet på 
HSM, siden han startede som arbejds-
dreng. I dag er han uddannet maskin-
mester og projektchef med et betydeligt 
ansvar.

HSM under huden
Tre af de fire har tilbragt det meste af de-
res arbejdsliv på HSM. Stefan havde ti års 
jubilæum som 21-årig. Mark kunne fejre 
sit 10-års jubilæum inden han var uddan-
net som klejnsmed på virksomheden. Og 
Nick Palke startede også karrieren som 
arbejdsdreng i virksomheden, hvor begge 
hans forældre også har arbejdet. 

Datteren Janni drev tidligere en smyk-
kebutik i Grenå med sin mor, men hun 

har mere end 14 års ansættelse i HSM nu 
og arbejder i løn- og administration. Alle 
fire medaktionærer har således HSM-kul-
turen helt inde under huden. Og det står 
klart, at familieeje betyder meget for de 
unge aktionærer.

– Der ligger ikke en ambitiøs vækst-
plan, hvor vi skal fordoble omsætning og 
antal ansatte på få år. Størrelse er ikke 
en ambition for os. Vi tager udviklingen 
mere fra år til år. Vi sikrer, at HSM er en 
solid, sund virksomhed og en god ar-
bejdsplads med udvikling, hvor medar-
bejderne er glade for at være. Her giver vi 
ansatte en hånd, når der er brug for det, 
siger Mark Ravnebæk Møller.

Han er først uddannet klejnsmed og 
har arbejdet 12 år i produktionen. Med 
efteruddannelse er han rykket ind bag 
skrivebordene i økonomiafdelingen. Bro-
deren Stefan uddyber fra sine erfaringer 
som værkfører.

Mere end et tal
– Vi optimerer hele tiden og forsøger at 
få mest og det bedste ud af den størrelse, 
som HSM har nu. Vi har været 50 smede 
flere på et tidspunkt, men blev ramt 
af nedgangen i offshore. Her kender vi 
hinanden, og det er vigtigt for os, at vores 
medarbejdere ikke bare er et tal. Der er 
en stor forskel på at være familieejet og 
være ejet af en kapitalfond, siger Stefan 
Ravnebæk Møller.

Og rækken af jubilæer tyder på, at 
HSM er en arbejdsplads, hvor mange er 

glade for at være. Ud over Esben Møller 
har endnu en medarbejder haft 40-års 
jubilæum på HSM. Nu er rækken af 25-
års jubilæer begyndt at komme i en lind 
strøm. 

– Vi er jo ikke de eneste i HSM, der 
er anden generation på virksomheden. 
Flere smede har sønner, som er blevet 
uddannet og arbejder her hos os. En har 
sågar to sønner, som er blevet uddannet 
og ansat. Det handler om de værdier, vi 
kan fastholde som familieejet virksom-
hed. Her er der plads til at tage menne-
skelige hensyn, hvis en medarbejder er i 
problemer eller ordrerne er faldende. Vi 
er ikke ejet af en kapitalfond, som kun 
tænker i resultatet på bundlinjen. Det vil 
vi gerne fastholde, siger Janni Ravnebæk 
Møller.

Ny medejer
For to år siden blev Nick Palk inviteret 
ind som medejer i HSM-koncernen. Nick 
er først uddannet smed og efterfølgende 
maskinmester og har været hele karrie-
ren i virksomheden. For ham er sjælen 

ER IKKE AMBITIONEN I  
VORES VIRKSOMHED”

”
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arbejdet andre steder – og kommer nok 
heller ikke til det. Vi har en flad struktur 
og store frihedsgrader. Jeg har masser 
af frihed og indflydelse som projektchef 
i firmaet. Men Esben er med. Han ved, 
hvad der sker, selvom han kun er her to 
dage i ugen, siger Palk med et smil.

Med fire aktionærer fordelt på fire 
afdelinger er der indsigt i driften i hele 

virksomheden, når Esben Møller samler 
de fire aktionærer både til hverdag og til 
bestyrelsesmøder. Og det giver en fælles 
indsigt.

– Det betyder da noget, at vi har en fod 
i hver afdeling. Stikker noget af i en af af-
delingerne, så ved vi det fra første hånd. 
Som medejer er man trods alt en tak 
mere dedikeret end en ansat på arbejde. 
Vi har jo del i virksomheden, siger Mark.

Det betyder dog ikke, at familiesam-
menkomster ender som uformelle besty-
relsesmøder. Er der sket noget aktuelt på 
HSM, så bliver det vendt. 

– Men egentlig vil jeg helst gemme 
arbejdssnak til møder på virksomheden 
– og så tale om alt muligt andet med min 
familie, når vi er samlet, siger Stefan.

Har I Lyst?
Ingen af de tre har følt nogen form for 
pres for at vælge at arbejde i familiens 
virksomhed. Tværtimod.

– Far har igen og igen sagt, at det var 
vigtigt at gøre det, vi havde lyst til, når vi 
skulle vælge uddannelse. Han lagde vægt 
på, at vi ikke skulle vælge HSM for hans 
skyld. Men det blev meget naturligt valg, 
når vi havde været så meget på virksom-
heden. Og så var far jo ikke vores læreme-
ster. Det var jo teamledere rundt omkring 
i virksomheden. Ellers var det nok ikke 
gået så godt, siger Stefan med et smil.

Barnebarn i hallen
Er tredje generation også på vej ind på 
HSM, bliver man jo nødt til at spørge om 
i et sådan interview. Janni har med en 
9-årig søn det ældste barnebarn.

– Jeg ser jo mine brødre for mig, når jeg 
ser min søn ude i hallen. Der er han glad 
for at være. Og kunne han vælge imellem 
skolen og HSM, så kender jeg svaret. Han 
vil hellere arbejde med sine hænder end 
være i skole. Vi må se, siger Janni Ravne-
bæk Møller. l

og hjertet i HSM også en vigtig del af 
kulturen. I fritiden er Nick kammerat 
med Stefan Ravnebæk Møller efter en 
fælles opvækst i landsbyen Hammelev 
med godt 50 huse.

- Jeg havde ikke lige regnet med, at jeg 
skulle ende som medejer i den her virk-
somhed, da jeg gik i lære som smed. Det 
er en fantastisk mulighed. Jeg har aldrig 

Tre søskende på HSM: Janni Ravnebæk 
Møller (38) i lønafdelingen, Mark Rav-
nebæk Møller (35) i økonomi og Stefan 
Ravnebæk Møller (28) værkfører i produk-
tionen. 

V I R KS O M H E D S FA K TA
l  HSM Industries, Grenå

l Direktør: Esben Møller

l Ansatte: 200

l  Speciale: Komplekse stål- og røranlæg

l Web: www.hsm.dk
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Eksporten er  
undsluppet coronaen
Der har været bredt funderede stigninger i eksporten og impor-
ten i det sidste halve år, og virksomhederne har fået godt gang 
i ordrebøgerne igen. Især vareeksporten har genvundet terræn, 
og det er i høj grad kommet metalindustrien til gavn.

I den seneste opgørelse fra Danmarks Statistik for oktober 
vurderer 77 procent af virksomhederne at have en tilstrækkelig 
eksportordrebehandling, mens kun otte procent mener at have 
en utilstrækkelig ordrebehandling. 

Skyer på vej
Dermed var corona trængt i baggrunden for en stund, og 
eksporten – og omsætningen generelt – har ikke været ramt 
på samme måde af vinterens smittebølge, som andre industri-
er. Men nye udfordringer i kølvandet af pandemien truer den 
positive udvikling, for både mangel på arbejdskraft, stigende 
råvarepriser og leveranceproblemer. 

52 procent af virksomhederne i metalindustrien fortæller, at 
de begrænses af mangel på materialer, og 4 ud af 10 (41 procent 
i oktober 2021) fortæller, at de begrænses af manglen på ar-
bejdskraft. Begge dele begrænser produktionskapaciteten. Hertil 
kommer de højere råvarepriser – for eksempel er LME-indekset, 
et indeks over prisudviklingen for seks metaller, steget med 
930,4 point, svarende til knap 30 procent, siden starten af 2021.

Comeback
Trods udfordringerne med råvarer og arbejdskraft, har virksom-
hederne generelt fået et godt tag i eksporten igen. Faktisk har 
eksportomsætningen mere end genvundet det tabte, så alene 
i det første halvår af 2021 frem mod august 2021 var metalin-
dustriens eksportomsætning steget til indeks 112, hvor den i 
december 2020 lå på indeks 92. 

Og selvom der også er stigning på omsætningen på hjem-
memarkedet efter corona, så er det gået langsommere med at 
komme op i tempo, og niveauet for hjemmemarkedet er fortsat 
under sidste års niveau på samme tid. I den seneste måling fra 
Danmarks Statistik lå hjemmemarkedsomsætningen på indeks 
102, hvilket er cirka seks indekspoint under niveauet for august 
2020. 

Investeringer
Finansministeriet vurderer i deres økonomiske redegørelse, at 
fremtiden ser solid ud for eksporten. Metalindustrien kan både 
se ind i positive eksportudsigter – og såfremt leveringsproble-
merne holdes stangen – også en større kapacitetsudnyttelse. 
Hvis det bliver tilfældet, må det forventes også at føre til et 
stigende antal investeringer. l

TRANSPORTSNEGLE

Barrit Langgade 102 · 7150 Barrit · Tlf.: 75 69 10 10
snegl@ap-maskinfabrik.dk · www.ap-maskinfabrik.dk

Komplette snegletransportører,
løse snegle og løse snegle- 
vindingeri diametre fra Ø 50 - 
Ø 2000 mm.

Fremstilles af alm. handels- 
stål, rustfrit, syrefast, varme- 
fast eller slidbestandigt stål i
pladetykkelser fra 1-40 mm.

Jordbor i standard- og special-
udførelser fra Ø 70 - Ø 2000 mm.

Reparation
Drejning Ø  800 (1280) L=13.000
Honing Ø 600 L=12.400
Langhulsboring
Udvikling af store specialcylindre

Store 
Hydrauliske
Cylindre

Hyton_57x95.indd   1Hyton_57x95.indd   1 14/07/2020   09.4114/07/2020   09.41

får nu nyheder og faglige 
indspark fra TEKNIQ  
Arbejdsgiverne på 
LinkedIn

Tak til jer alle

Husker din kollega at følge os?

8.000

K LU M M E Maria Schougaard Berntsen
Cheføkonom, TEKNIQ Arbejdsgiverne



Arbejdsmiljørådgivning Vvs

Transportanlæg

JTT ConveyingA/S

Honing

l  Rep. af store hydraulik cylindre.
l  Drejning Ø 800 (1280) L=13.000
l  Honing Ø 32-600 L=12.400
l  Langhulsboring.
l  Udvikling af store special cylindre.
l  Forhandling af højkvalitetspakninger 

fra HUNGER DFE.

Kombinationen af know how indenfor hydraulik 
og cylindre samt maskinfabrikken gør os i stand 
til at løse næsten enhver opgave.

Hyton Haderslev ApS
Ingeniør og maskinfabrik

Kontakt: Casten Gram
Ingeniør og medejer, M.IDA
Mail mail@hyton.dk
www.hyton.dk. 
Tlf. 74 52 42 80

Hydraulik

Bolte og skruer

Hydra-Comp A/S
www.hydra-comp.dk
Hydraulik cylindre, ventiler, 
pumpestationer, motorer, 
slanger og fittings, teleskop cylindre 
og komplette systemer

Skive: Bjørnevej 30, 7800 Skive
– tlf.: 9669 4080

Kolding: Ambolten 41 A, 6000 Kolding 
– tlf.: 7027 8800

Speciale: Reparation af alle typer hydraulik 
cylindre

 Landsdækkende autoriseret arbejds- 
miljørådgiver.
Specialister indenfor håndværk og industri.

Hold styr på jeres arbejdsmiljø online og med 
brugervenlig app.
Tlf. 66 17 34 55 
Email: info@avidenz.dk
www.avidenz.dk / www.sosweb-info.dk

Hydraulik

Kvalitetsledelse

Vandskæring

Tlf. 0045 97 87 16 31
mail@thyholmolie.dk
www.thyholmolie.dk
l			Alt indenfor olieartikler

Hydraulikløsninger, pumpestationer, pumper, 
ventiler, m.m.
Vi finder den bedste løsning. 
www.taon.dk
Info@taon.dk · Tlf. 24 488 480

Ålsrode Smede- & Maskinfabrik A/S
Fabriksvej 9, 8500 Grenå
Tlf.  87 58 18 00. Fax 87 58 18 01
www.aalsrode.dk
lb@aalsrode.dk · bb@aalsrode.dk
l			CNC-styret Vandskæremaskine, NC400Q Fabr. 

Water Jet. Bord: 4000 x 2000 mm. 4 skæreho-
veder for vand og abrasiv skæring NC4060Q 
Fabr. Water Jet. Bord: 4200 x 6700 mm (2 styk)  
8 skærehoveder for vand og abrasiv skæring

Energioptimering, ventilation, 
svejseudsugning og bygnings-
automatik

REGUVENT A/S
Oustedvej 4, 8660 Skanderborg
Tlf. 75 66 17 77 
www.reguvent.dk
mail@reguvent.dk

l	Industriventilation

l	Komfortventilation

l	Bygningsautomatik

l	VENT-Certificeret service

l	Køleanlæg

l	Varmepumper

l	ISO 9001

Lønservice

JTT Conveying A/S
Industriparken 20 · 7182 Bredsten
Tlf.: 7588 1511
E-mail: info@jtt.dk
www.jtt.dk
l   Transportører / anlæg
l   Transportørkomponenter
l   Transportbånd
l   Kopelevatorkomponenter
l   PVC/PU-bånd
l   Transmissionsbånd
l   Stål/plast-ruller
l   Teknisk gummi

IN-Therm AS
Sofienlystvej 7, 8340 Malling
Tlf. 86 93 36 33. Fax 86 93 38 95
E-mail: intherm@intherm.dk
www.intherm.dk
l		Varmevekslere.

Billedskærervej 17, 5230 Odense M
Tlf. 5137 6921
www.tekniqkvalitet.dk
E-mail: info@tekniqkvalitet.dk
Vi godkender og overvåger virksomhedens  
kvalitetsledelsessystem

Alt indenfor olieanlæg

Overfladebehandling

Overfladebehandling, varmforzinkning,  

sandblæsning, maling, metallisering.  

Zinkpower Holstebro A/S

Skivevej 170

7500 Holstebro

Tlf. 97 46 44 11

Mail: holstebro@zinkpower.com

Zinkpower Odense A/S

Teglværksvej 50

5220 Odense SØ

Tlf. 66 15 80 40

Mail: odense@zinkpower.com

Hjemmeside: www.zinkpower.com 

Tronholmen 3, 8960 Randers SØ
+45 87 10 19 30
Mail: proloen@visma.com
 
Hos ProLøn har vi kendskab til overenskom-
sterne og kan hjælpe med din lønkørsel.

Læs mere på www.proloen.dk  
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Certificeringsselskaber   skal få orden i eget hus
To gange på et par år har DANAK måttet suspendere store certificeringsselskaber, 
der er dumpet i arbejdet med metalvirksomhedernes EN1090-certificeringer. Få nu 
orden i eget hus, lyder opfordringen fra TEKNIQ Arbejdsgiverne.

Den 7. oktober blev virksomheden Intertek med afdelinger i 
Kolding og København suspenderet i et halvt år efter en kontrol 
af certificeringsarbejdet ude i en metalvirksomhed. Intertek 
dumpede inden for byggestål efter standarden EN1090-1 og 
svejsearbejde efter ISO3834.

I 2019 var det en anden stor spiller på markedet, der blev 
dumpet af DANAK på det område: Kiwa Inspecta, der på det 
tidspunkt var markedsleder.

– Det er uforståeligt og utilfredsstillende, at vores medlems-
virksomheder inden for byggestål flere gange skal opleve, at 
deres samarbejdspartnere inden for certificering fra interna-
tionale koncerner ikke har orden i eget hus – og derfor bliver 
suspenderet af danske kontrolmyndigheder, siger industrikon-
sulent Edward Lorentzen fra TEKNIQ Arbejdsgiverne, der driver 
organisationens netværk inden for EN1090.

Risiko
Den mangelfulde indsats fra først Kiwa og nu Intertek kan skabe 
problemer på flere områder. For det første kan der opstå tvivl 
om den fortsatte certificering ved en suspendering. For det 
andet kan dårligt certificeringsarbejde i sidste ende ramme en 
virksomhed, når Sikkerhedsstyrelsen er på markkontrol.

– Korrekt certificering af byggestål er en kompleks opgave 
for vores virksomheder. Det kræver en løbende indsats at følge 
alle regler og krav. De certificerede metalvirksomheder skulle 
helst kunne stole på de virksomheder, som skal kontrollere 
deres certificering. De skal kunne deres kram og have styr på, 
om medarbejderne i de certificerende virksomheder gør deres 
arbejde godt nok. Ellers kan det i sidste ende give problemer 
den dag, hvor Sikkerhedsstyrelsen banker på og vil gennemgå 
produkter inden for byggestål, siger Edward Lorentzen. 

Nedtællingen er begyndt
Hos DANAK, der står for kontrollen af de certificerende virksom-
heder, ser man også med stor alvor på endnu en suspendering.

– Nedtællingen er begyndt, når vi suspenderer. Man starter 
med en suspendering, som enten ophører, fordi forholdene bli-
ver bragt i orden, eller ender i en fratagelse af akkreditering. Det 
er et kraftigt signal og en sjælden situation, at vi går til suspen-
dering, siger sektionsleder for certificeringer i DANAK Karsten 
Tølløse.

I den aktuelle sag med Intertek er kunders certifikater gyldige 
i suspenderingsperioden. Kunderne – metalvirksomhederne – 
kan derfor fortsat producere certificeret byggestål. Men de skal 

finde en ny leverandør, hvis Intertek ikke bevarer sin akkredite-
ring.

Det er ikke bortforklaringer og halve undskyldninger, der 
kommer fra Interteks øverste leder i Danmark, når suspenderin-
gen på EN1090 og ISO3834 skal forklares. Operations manager 
Anne Thyssen er helt klar i mælet.

Vi har fejlet
– Vi har begået fejl i denne sag. Nu har vi snuden i sporet og 
en klar plan, der skal rette op på de påpegede fejl. Håbet er, at 
vi kan komme ud af suspenderingen inden årsskiftet, siger 
Anne Thyssen.

Det er med god grund, at Intertek tager suspen-
deringen alvorlig. Hos Kiwa Inspecta kan man 
tage et kig i regnskabet for 2020 og se 
dybe spor fra den mistede akkredi-
tering. Kiwa har mistet trovær-
dighed, kunder og mange, 
mange millioner. Un-
derskuddet blev på 24 
mio. kr. året efter.

– Denne sag har haft 
utrolig betydning for 
os, og den gjorde 2020 
til et yderst turbulent 
år for Kiwa Inspecta i 
Danmark. Vi mistede 
de facto en del kunder 
til andre leverandører 
efter sagen, der også 
har betydet et stort un-
derskud i regnskabet. 
Det har krævet store 
forandringer de sidste 
to år, og det har præget 
vores hverdag, siger 
Per Gelang, country 
manager for Kiwa In-
specta i Danmark.  l
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Myndighed 
EN 1090 er en fælles EU-standard inden for stålkonstruktioner. Myndighed i  
Danmark er Bolig- og Planstyrelsen.

Akkreditering
DANAK er udpeget af Sikkerhedsstyrelsen som Danmarks nationale akkrediterings-
organ til at akkreditere danske virksomheder. 
 
Notificeret organ
Når akkreditering er opnået, kan virksomheden anmode den ansvarlige myndighed 
om at blive notificeret indenfor det akkrediterede område. Med notificering kan 
virksomheden certificere metalvirksomhederne.

Kontrol-organ: DANAK

Den certificerede virksomhed:
Metalvirksomheden vælger selv et notificeret organ til samarbejde om certifice-
rings-godkendelse.

Med EN 1090-1 certifikat og CE-mærkning dokumenterer metal-virksomheden, at 
produktet overholder kravene i Byggevareforordningen, som er de europæiske krav 
til stål- og alukonstruktioner.  

Markedskontrol: Sikkerhedsstyrelsen

Certificeringsselskaber   skal få orden i eget hus

EN 1090-1 systemet

”Det er uforståeligt og utilfredsstillende, at  
samarbejdspartnere inden for certificering fra  
internationale koncerner ikke har orden i eget hus.”

 Edward Lorentzen, industrikonsulent, TEKNIQ Arbejdsgiverne
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El-installatør og 
indehaver Jimmy 
Nguyen Van, 
Nordsjællands El 
& Antenne ApS, 
3400 Hillerød, 
fylder 40 år den 27. 
januar 2022.

Vvs-installatør og 
partner Dan Topp, 
Kjellerup VVS A/S, 
8600 Silkeborg, 
fylder 40 år den 9. 
februar 2022.

El-installatør Hans 
Kristian Skjær-
lund Nielsen, En 
Lys Idé A/S, 9632 
Møldrup, fylder 50 
år den 14. februar 
2022.

Aut. el-installatør 
Jesper Høxbro 
Mikkelsen, Morud 
VVS & EL ApS, 

S, fylder 40 år den 
20. januar 2022.

Vvs-installatør 
Martin Russell, 
Finn Jepsen 
VVS A/S, 4000 
Roskilde, fylder 50 
år den 21. januar 
2022.

Adm. direktør 
Thomas Lund-
gaard Rasmussen, 
DS Stålprofil A/S, 
9500 Hobro, fylder 
50 år den 22. 
januar 2022. 

Allan Villadsen 
A/S, 2650 Hvid-
ovre, har 25-års 
jubilæum den 
24. januar 2022. 
På billedet ses 
kloakmester og 
indehaver Allan 
Villadsen.

Ervin Frank ApS, 
2730 Herlev, har 
50-års jubilæum 
den 1. januar 2022. 
På billedet ses 
vvs-installatør og 
indehaver Ervin 
Frank. 

LTECH A/S, 2750 
Ballerup, har 25-
års jubilæum den 
1. januar 2022. 

Nielsen & Nielsen 
VVS ApS, 8200 
Århus N, har 25-
års jubilæum den 
16. januar 2022. 
På billedet ses 
indehaver Peder 
Nielsen.

Maskinmester og 
medejer Jonas Ro-
senlund Jensen, JS 
Teknik Danmark 
ApS, 5260 Odense 

El-installatør og 
indehaver Jens 
Bjørn Hansen, 
Gjern El ApS, 8641 
Sorring, fylder 40 
år den 8. decem-
ber 2021. 

El-installatør & 
aut. kloakmester 
Jens Hjorth Chri-
stophersen, Jens 
Christophersen 
A/S, 2770 Kastrup, 
fylder 60 år den 
9. december 2021. 
Fødselaren er 
bortrejst på dagen.

Jeanette Høgfeldt 
Hansen, Amager 
Sanitetsservice & 
Tonny A/S, 2770 
Kastrup, fylder 50 
år den 9. decem-
ber 2021. 

C.V. Christensen 
A/S, 7100 Vej-
le, har 125-års 
jubilæum den 21. 
december 2021. 

Fødselsdage/
jubilæum – 
medlemmer

W. Zink A/S, 2670 
Greve, har 75-års 
jubilæum den 1. 
december 2021. 
På billedet ses ejer 
og direktør Anders 
Gram Wiewiura. 

Seniormedlem 
Jørgen Jacobsen, 
7950 Erslev, fylder 
60 år den 5. de-
cember 2021.

Indehaver Jesper 
Warming, Tre-
kantens El Teknik 
ApS, 7100 Vejle, 
fylder 40 år den 8. 
december 2021.  

5462 Morud, 
fylder 50 år den 17. 
februar 2022. Da-
gen fejres med en 
reception fredag 
den 18. februar 
2022 fra kl. 12-16 
i Morud Forsam-
lingshus.



47-årige Diana Nielsen er netop tiltrådt som økonomidirektør 
hos VVS-virksomheden John Jensen VVS. Med titlen følger 
også det overordnede ansvar for virksomhedens HR og it. Diana 
kommer senest fra en stilling som økonomidirektør i anlægs- og 
nedrivningsvirksomheden Tscherning.

Hvorfor sagde du ja tak til jobbet hos John Jensen VVS?
Virksomheden vokser og er inde i en spændende udvikling, og 
så har jeg fra starten haft god kemi med virksomhedens direktør 
Jesper Leen Jensen. Vi vil det samme i forhold til at skabe nogle 
gode strukturer og processer, som understøtter virksomhedens 
videre vækstrejse.

Hvad bliver den største udfordring i dit nye job?
Det bliver at hjælpe med at skabe en kultur, hvor vi arbejder 
ensrettet efter fælles regler og strukturer. Man kan sige, at best 
practice i hver afdeling skal blive til én samlet best practice for 
John Jensen VVS. Vi har eksempelvis lige udskiftet vores it, og 
hvor medarbejderne før havde alle mulige forskellige compu-
tere, har stort set alle nu den samme velfungerende model. 
Det gør det nemmere for it-afdelingen at yde support og fixe 
maskinerne, når de ikke fungerer.   

Hvordan kommer medarbejderne til at mærke, at du er 
startet?
Det skal du nok spørge dem om. Men jeg vil sige, at jeg kommer 
med en masse godt humør. Man er ikke i tvivl om, at jeg er på 
arbejde – jeg larmer en del på gangene. De vil nok også mærke, 
at jeg som økonomidirektør gerne vil kigge fremad og spotte, 
hvad forretningen har brug for på den lange bane, så vi ikke 
gentager fejl.  

”Jeg larmer en del på 
gangene”

S P Ø R G S M Å L  T I L  J O B B E T3
Branchen

Sikrings-ekspert fylder rundt 
Michael Hartmann Frandsen, der er indehaver af Næstved-virk-
somheden SeeSafe ApS, blev 50 år mandag den 8. november.

SeeSafe, som blev etableret i 2007, er specialiseret i video- 
overvågning, videoanalyse og kunstig intelligens. Virksomhe-
den har udviklet sig organisk over årene og er i dag en interna-
tional virksomhed med aktiviteter i hele Norden og store dele af 
Europa. 

Michael Hartmann Frandsen er næstformand i Sikringsgrup-
pens aktivitetsudvalg under TEKNIQ Arbejdsgiverne.

Ny HR-direktør til Schneider
Charlotte Lei Barnewitz er 1. september 2021 tiltrådt stillingen 
som HR-direktør for Schneider Electric i Danmark og bliver 
dermed en del af den danske topledelse.

Charlotte Lei Barnewitz har været en del af Schneider Electric 
i 16 år, og hun kommer senest fra en stilling som Senior Human 
Resources Business Partner i Schneider Electric HQ i Danmark. 

Ny marketingchef til 
Lindab
Nikolai Fink er ansat som 
marketingchef i Lindab. Med 
stærke kompetencer indenfor 
branding, e-commerce og 
digital markedsføring skal han 
styrke Lindabs position i mar-
kedet. Herunder udbredelse af 
kendskabet til Lindabs mange 
bæredygtige produkter.

Nikolai Fink kommer fra 
Fleggaard-koncernen, hvor 
han har haft flere ledelsespo-
sitioner.

Tekst: Lasse Andersen
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Nye  
medlemmer

Blaaberg VVS ApS, 
2620 Albertslund

C5 VVS-Teknik 
A/S, 4000 Ros-
kilde

Caraglio Denmark, 
1553 København V

CEKON ApS, 8981 
Spentrup

CH’s Beslagsme-
die, 5450 Otterup

Egely El ApS, 8340 
Malling

Ekelund El ApS, 
2630 Taastrup

El-Firmaet Carsten 
Rasmussen ApS, 
4320 Lejre

ELVAERK ApS, 
4000 Roskilde

Genus Installation 
ApS, 4571 Grevinge

Gilleleje VVS ApS, 
3250 Gilleleje

HC AirVent ApS, 
5610 Assens

højderyggens el, 
7362 Hampen

Krogh Ventila-
tion ApS, 3460 
Birkerød

Melfar VVS ApS, 
5500 Middelfart

MH Ventilation 
ApS, 3400 Hillerød

MSV ApS, 2670 
Greve

Multisjak.dk ApS, 
7800 Skive

Nim VVS ApS, 
2640 Hedehusene

Servicechef hos  
Nordelektro 
René Hansen er ny servicechef 
hos Nordelektro med 30 service-
montører. 

Tidligere har han været ansat 
hos Fjordline, Roblon, MAN Ener-
gy og Forsvaret.

Nordelektro har alene i 2021 
fået over 1.500 nye anlæg i ser-
vice. Det svarer til en vækst på 
mere end 30 procent.

Ole’s VVS & Co 
Ejstrupholm ApS, 
7361 Ejstrupholm

Regumatic ApS, 
6933 Kibæk

RFL-Service ApS, 
2500 Valby

Sital Impianti 
S.p.A, I-00165 
Rom

Sitie Impianti In-
dustriali Denmark, 
1553 København V

Saabye El & Teknik 
ApS, 2680 Solrød 
Strand

TeknikEl, 7430 
Ikast

Tistrup-Bounum 
VVS ApS, 6870 
Ølgod

Vodskov VVS & 
Entreprenør ApS, 
9310 Vodskov

Lemvigh-Müller  
ansætter ny sales 
director
Mikkel Lohmann Davidsen, 
51, er fra 1. september startet 
som senior sales director i 
Lemvigh-Müller med kom-
mercielt ansvar for el- og 
vvs-kunder samt butikker.

Det er en nyoprettet stilling, 
hvor han skal være med til at 
videreudvikle og yderligere 
styrke Lemvigh-Müllers po-
sition i installationssektoren. 
Han indtræder samtidig i stål- 
og teknikgrossistens øverste 
ledelsesgruppe.

Ny salgskonsulent til Hansgrohe
Hansgrohe har per 1. november ansat Nicolai Fræer 
som teknisk salgskonsulent. Han kommer fra en stil-
ling som Account Manager i Uponor. Nicolai Fræer 
kommer særligt til at beskæftige sig med Hansgrohes 
nye serie af designafløb, RainDrain, men naturligvis 
også det øvrige produktsortiment.

Ny direktør på Bakkely
Palle Hansen, indehaver af 
Bakkely Smede og Maskin-
fabrik, har ansat 36-årige 
Michael Flintegaard Hansen 
som ny administrerende 
direktør. Den nye direktør er 
oprindeligt uddannet indu-
stritekniker, men kommer fra 
en stilling som fabriksdirektør 
i virksomheden East Metal i 
Nakskov. 

36-årige Michael Flinte-
gaard Hansen har løbende 
opkvalificeret sin uddannelse 
som industritekniker med en 
bachelor i ledelse samt en HD. 
Han startede i direktørstillin-
gen i starten af 2021.

Ny direktør i Vestas 
Aircoil
Vestas Aircoil i Lem har skiftet 
direktør den 8. oktober. Til-
trådt er Michael Døj, der har 
arbejdet for virksomheden i 
Kina i en årrække. Fratrådt er 
Poul Hinborg Ellund Chri-
stensen, der alene har været 
i direktørstolen i et år efter 
at han i 2020 afløste Ib Sand 
Nykjær.



Uanset om du er rådgivende ingeniør, vvs-beregner 
eller installatør, er Grundfos MIXIT den hurtigste 
og nemmeste løsning, hvis du vil designe og bygge 
den optimale blandesløjfe. I forhold til traditionelle 
blandesløjfer, der ofte består af 12 komponenter, 
består MIXIT kun af to: Grundfos MIXIT-enheden og en 
MAGNA3/TPE3-cirkulationspumpe. 

MIXIT integrerer temperaturstyring, 2- eller 3-vejsventil, 
aktuator, reguleringsventil og sensorer i én og samme 
enhed, hvilket gør valg, installation og idriftsættelse 
meget lettere.  

Nysgerrig på at høre mere?  
Book et møde på grundfos.dk/mixit-meeting

SKYD GENVEJ  
TIL DESIGN AF 
BLANDESLØJFER

GRUNDFOS MIXIT
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